
Бащата на мостовете  
в Шанхай

В началото на миналата 
година Китай първи посрещна 
епидемичния удар на Covid-19. 
И незабавно – с характерната 
дисциплина, енергичност и 
воля – започна с контрола 
и превенцията на зловещия 
коронавирус. В кратки 
срокове икономическият спад 
бе заменен с положителен 
растеж. В предвидения период 
бе завършена и епохалната 
борба срещу бедността.

И в този драматичен период 
председателят Си Дзинпин 
нееднократно подчертаваше, 
че „безопасността и здравето 
на хората са на първо място“. 
И докато света даде близо 
два милиона жертви, в 
социалистически милиарден 
Китай те бяха само няколко 
хиляди…

Една реална демонстрация, 
че социализмът с китайски 
характеристики наистина 
поставя на първо място 
човека, човешката общност и 
всичко свързано с тези две 
начала. Не на думи, а на дело!

А какво следва от това? 
След като хората са преди 
всичко, то и цялата система 
на държавата поема нагоре 
по пътя на успеха. Несъмнено 
през новата 2021 г. Китай 
ще води в света по темпове 
на развитие и на брутен 
вътрешен продукт (БВП). 
Но и това не е всичко. 
Авторитетната информационна 
агенция „Ройтерс“ съобщи, 
че темповете на растеж в 
КНР ще се запазят около 6 
процента не само тази, но 
и следващите пет години. 
Нещо недостижимо дори и 
за най-развитите държави. И 
„Ройтерс“, цитирайки резултати 
на европейска социологическа 
агенция, подчертава, че този 
възход ще осигури на Китай 
първото място в световната 
икономика през 2028 г., пет 
години преди предвиждания от 
западни експерти срок!

А лично аз не бих се учудил, 
ако тази дата дойде по-скоро…

Петър ГЕРАСИМОВ

Преди всичко човекът

13 Бронзовата конска  
глава от Юенминюен 14
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Новите постижения  
на Китай в  
космонавтиката
I стр. 10

2Новогодишно слово  
на председателя  
Си Дзинпин
В словото си председателят Си 
Дзинпин пожела на страната 
всичко най-хубаво, а на хората 
спокойствие и благополучие. 
“Нека държавата ни бъде могъща 
и процъфтяваща, а народът да 
живее в щастие и благоденствие.”

Инвестиционното 
споразумение между 
Китай и ЕС е от полза  
и за двете страни
В проведената наскоро 
видеосреща бе обявено, че 
преговорите по инвестиционното 
споразумение между Китай и 
Европейския съюз са  
приключили по план.
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2021
Честита Нова годиНа!

新年快乐！
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НовиНи

ругари, прияте-
ли, дами и гос-
пода,

Здравейте! С 
наближаването 
на 2021 г. бих ис-

кал да Ви отправя поздра-
ви от Пекин!

Отминаващата 2020 г. бе 
изключително необичайна. 
Оказвайки се изправени 
пред епидемията от новия 
коронавирус, ние положи-
хме неуморни усилия и ус-
пяхме да запишем забеле-
жителна страница в борбата 
с тази зараза, защото осъз-
нахме, че най-важното за ед-
на държава е нейният народ. 
През тези усилни дни мно-
го хора отидоха в най-теж-
ко засегнатите райони, пое-
ха заедно отговорността, а 
някои дори отдадоха живота 
си. От медицинските служи-
тели до военнослужещите, от 
научните работници до тези, 
работещи в жилищни ком-
плекси, от доброволците до 
строителите, от възрастни-
те до родените след 2000 г. 
млади хора, всички положи-
ха усилия с голяма любов, 
изправяйки се като огромна 
стена, защитаваща живота 
на обикновения народ. Раз-
личните ситуации, в които 
бяха спасени хора, показа-
ха великия дух на китайци-
те в борбата срещу епиде-
мията. Величието се ражда 
от обикновеното, героите се 
раждат сред народа. В тази 
борба всеки бе велик и ге-
рой! Тук бих искал да изра-
зя съчувствие към всички, 
които се заразиха с вируса, 
както и уважение към всич-
ки герои сред обикновените 
хора. Гордея се с моята ве-
лика страна и нейния народ, 
гордея се с непреклонния дух 
на китайските хора!

Героизмът се ражда в из-
питанията. Страната ни ус-
пя да преодолее негативно-
то влияние на епидемията, 
постигна огромни успехи в 
нейната превенция и контро-
ла, както и в социално-ико-
номическото развитие. Ре-
ализирахме успешно цели-
те за 13-ата петилетка и на-
влизаме в 14-ата, реализи-
ра се ускорено стратегия-
та за ново висококачестве-
но развитие. Китай бе пър-
вата от главните икономи-
чески общности, която ре-
ализира положителен ръст. 
Прогнозите са БВП за 2020 г.  
да надхвърли 100 трилиона 
юана. За поредни 17 години 
имаме богата реколта от зър-
но. Благодарение на косми-
ческите апарати „Тиенуън-1“, 
„Чан‘ъ-5“, дълбоководния ба-
тискаф „Фъндоуджъ“ и дру-
ги технологични постижения 
бяха постигнати важни про-
биви. Изгражда се активно 
Хайнанската пристанищна 
зона за свободна търговия.

През тази година ние се 
справихме също с бедстви-
ята от наводнения, бла-
годарение на общите уси-
лия на войниците и хората 

намалихме щетите до мини-
мум. Радвам се, че по време 
на обиколката ми в 13 про-
винции видях как местни-
те власти прилагат стрикт-
но мерките за защита сре-
щу епидемията и полагат ог-
ромни усилия за възстановя-
ване на производството. Ре-
ализират се различни мер-
ки за иновации и в произ-
водството, които показват, 
че обществото ни е изпъл-
нено с увереност, устойчи-
вост и жизненост.

През 2020 г. всеобхватна-
то изграждане на общество 
със средно ниво на благо-
състояние постигна истори-
чески успех, спечелихме ре-
шителна победа в борбата 
с бедността, а най-важното 
бе, че изкоренихме абсолют-
ната бедност. В рамките на 
8 години 100 милиона ду-
ши в селските райони и 832 
окръга се избавиха от бед-
ността. През тези години аз 
посетих 14 бедни района и 
ме впечатлиха дълбоко не-
уморните усилия на мест-
ните хора, отдадеността на 
кадрите, които им помагат 
за справяне с трудностите 
и често си спомням за тях. 

Ние ще продължим реши-
телно да провеждаме поли-
тика за опазване на околна-
та среда, ще положим пове-
че усилия за възраждането 
на селата и ще вървим не-
отклонно по пътя към бла-
гополучието на целия ки-
тайски народ.

През тази година отбе-
лязахме 40 години от съз-
даването на Шънджънска-
та специална икономическа 
зона и 30 от откриването на 
шанхайския район „Пудун“. 
„Стоейки на брега на развъл-
нуваното Южно море през 
пролетта и край блестящата 
река Хуанпу, сърцата ни се 
изпълват с трепет“. Първона-
чалните опити се превърна-
ха в модел, който да следва-
ме, а новаторството ни про-
правя пътя напред. Благода-
рение на реформите и от-
варянето си към света, Ки-
тай извърши истинско чу-
до. В бъдеще ще продължим 
да разширяваме отварянето, 
да задълбочаваме реформи-
те и пишем нови страници 
в историята на нашето въз-
раждане.

Пътят напред не е само 
за нас, а за всички, тъй ка-
то светът е едно семейство. 
След година на неимовер-
ни трудности и изпитания, 
ние разбираме по-дълбоко от 
всякога значението на общ-
ността на споделена съдба 
за цялото човечество. Раз-
говарях многократно с нови 
и стари приятели от други 
страни, участвах в онлайн 
срещи и най-честата тема бе 
единството в общата борба 
срещу пандемията. Хората 
от целия свят трябва да си 
подадат ръце, за да се спра-
вим по-бързо със заразата и 
превърнем Земята в по-ху-
бав дом.

През 2021 година ще от-
бележим 100 години от съз-
даването на Китайската ко-
мунистическа партия. Веков-
ният й юбилей е впечатля-
ващ, но преди сто години не-
щата не са изглеждали така. 
От каменния дом във френс-
ката концесия в Шанхай до 
река Нанху при Дзясин, една 
малка лодка въплъти молби-
те и надеждите на огромния 
народ. Тя премина през бу-
рните вълни и се превърна 
в днешния кораб, който во-
ди страната към бъдещето. 
Нашата партия бе натоваре-
на с епохално дело и то бе 
изпълнявано през всичките 
тези сто години. Ние вина-
ги сме се стремели да рабо-
тим за хората, да съхраним 
изначалните си идеали, да 
не забравяме своята мисия, 
и преминавайки през труд-
ности и изпитания да рабо-
тим неуморно за великото 
възраждане на китайската 
нация.

На прага на двата стого-
дишни юбилея, ние ще пое-
мем по изцяло нов път към 
изграждането на модерна 
социалистическа държава. 
Пътят ни досега бе дълъг и 
изпълнен с борба, но имен-
но тази борба ни помогна 
да преодолеем трудностите. 
Трябва да продължим сме-
ло напред в името на по-до-
брото бъдеще.

В момента семействата 
се събират заедно, а домо-
вете са озарени от светли-
ни. Новата година наближа-
ва, на страната пожелавам 
всичко най-хубаво, а на хора-
та спокойствие и благополу-
чие. Нека държавата ни бъде 
могъща и процъфтяваща, а 
народът да живее в щастие 
и благоденствие.

Благодаря за вниманието!

Д

Н
еотдавна предсе-
дателят на КНР  
Си Дзинпин съ-
общи на конфе-
ренция на ООН, 
че Китай ще уве- 

личи приноса си за нама-
ляването на въглеродните 
емисии, като си поставя за 
цел да постигне въглероден 
неутралитет до 2060 г. Това 
без съмнение е една от го-
лемите новини за справя-
нето с климатичните про-
блеми през 2020 г.

Като втората голяма 
икономика в света, Китай 
за първи път изясни кон-
кретната дата за тази цел. 
Това е ключова мярка за 
насърчаването на устой-
чивото развитие на све-
та. Специалисти в сфера-
та непрекъснато оценяват 
позицията на Китай. Ки-
тай обаче все още е раз-
виваща се държава, чийто 

икономически растеж все 
още не е напълно отде-
лен от въглеродните еми-
сии. Така ангажиментът на 
страната е знак за огромна-
та решителност за иконо-
мическа трансформация и 
справянето с климатични-
те промени.

Китай е не само амби-
циран да реализира поста-
вената цел, но е готов и с 
прагматични мерки.

Според анализ на офи-
циални китайски органи, 
през последните пет го-
дини екологичната среда 
в страната се е подобри-
ла значително. През 2019 

г. въглеродните емисии на 
Китай за единица БВП са 
намалели с около 48,1% в 
сравнение с 2005 г., над-
хвърляйки първоначално 
определената цел за 2020 г. 
Освен това Китай е най-го-
лемият инвеститор във въз-
обновяеми енергийни из-
точници в света в продъл-
жение на много години, а 
от 2015 г. глобалният му дял 
се е задържал на около 30%. 
Страната е на първо място 
в света в продължение на 
много години и в инстали-
рането и производството на 
електроенергия от възобно-
вяеми източници.

Новогодишно слово на председателя Си Дзинпин

О
т името на китайското посолство в Бъл-
гария искам да изкажа най-добри поже-
лания и сърдечни поздрави на нашите 
сънародници от Китай!

2020 г. беше година пълна с проме-
ни и година, в която сме  свидетели на 

единство и приятелство. Епидемията на века и епо-
халните промени оказаха огромно влияние вър-
ху глобалното икономическо и социално развитие. 
Единственият правилен избор на международната 
общност е да се възползва от концепцията за общ-
ност на  споделена съдба, да работим заедно и да 
се борим заедно…

Свидетели на единство 
и приятелство
Новогодишно 
поздравление на  
Н. Пр. посланик  
Дун Сяодзюн  
за 2021 година 
до китайските 
сънародници в 
България

Бел. ред. Пълният текст на приветственото слово  
на Н. Пр. Дун Сяодзюн е на страницата на китайски език 

Зелен Китай насърчава устойчивото 
развитие на света
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5 0 0 米 口
径 球 面 射
电 望 远 镜
（FAST）
将于2021
年4月1日正
式 对 全 球
科 学 界开
放，征集来
自 全 球 科
学 家 的 观
测申请。

国家主席习近平发表二〇二一年新年贺词
大家好！2021年的脚步

越来越近，我在北京向大
家致以新年的美好祝福！

2020年是极不平凡的一
年。面对突如其来的新冠
肺炎疫情，我们以人民至
上、生命至上诠释了人间大
爱，用众志成城、坚忍不拔
书写了抗疫史诗。在共克时
艰的日子里，有逆行出征的
豪迈，有顽强不屈的坚守，
有患难与共的担当，有英勇
无畏的牺牲，有守望相助的
感动。从白衣天使到人民子
弟兵，从科研人员到社区工
作者，从志愿者到工程建
设者，从古稀老人到“90后”
、“00后”青年一代，无数人
以生命赴使命、用挚爱护
苍生，将涓滴之力汇聚成磅
礴伟力，构筑起守护生命的
铜墙铁壁。一个个义无反
顾的身影，一次次心手相连
的接力，一幕幕感人至深

的场景，生动展示了伟大抗
疫精神。平凡铸就伟大，英
雄来自人民。每个人都了不
起！向所有不幸感染的病患
者表示慰问！向所有平凡的

英雄致敬！我为伟大的祖国
和人民而骄傲，为自强不息
的民族精神而自豪！

艰难方显勇毅，磨砺始
得玉成。我们克服疫情影

响，统筹疫情防控和经济
社会发展取得重大成果。“
十三五”圆满收官，“十四五”
全面擘画。新发展格局加
快构建，高质量发展深入

值此新年到来之际，我谨代
表中国驻保加利亚使馆向在保
中国同胞致以美好祝福和亲切
问候！

2020年，是充满变数的一年，
也是见证团结和友谊的一年。世
纪疫情和百年变局交织，给全球
经济社会发展带来巨大冲击。秉
持人类命运共同体理念，同舟共
济、共同战“疫”，是国际社会的
唯一正确选择。疫情发生以来，
中保两国积极开展抗疫合作，用
实际行动诠释了守望相助的深
厚友谊。 

2020年，是充满挑战的一年，
也是传递温暖和感动的一年。疫
情初期，广大旅保侨胞尽己所能
采筹防疫物资，踊跃为国内捐款
捐物，展现了天下兴亡、匹夫有
责的家国情怀。保加利亚发生疫
情后，各侨团、学生会自发成立
抗疫“志愿小组”，侨胞们就地抗
疫，互帮互助，彰显了中华民族
和衷共济、共克时艰的传统美
德；在做好自我防护的同时，侨
胞们多次向保方捐赠防疫物资，
回馈社区，践行了与子同袍、休
戚与共的大爱担当，收获了保民
众的赞誉和友谊。

萧寒未退，新岁将至。2021

年孕育着新希望、新气象。当前
各国疫苗和药物研发取得积极
进展，给人们带来更多希望和信
心。不久前，中国共产党十九届
五中全会审议通过了关于制定国
民经济和社会发展第十四个五年
规划和二〇三五年远景目标的建
议，全面擘画未来五年乃至更长
时间中国发展新蓝图。中国践行
新发展理念，构建新发展格局，
推动高质量发展，必将为中保关
系发展注入新动力。

惧以终始，其要无咎。随着元
旦到来和春节临近，海外游子思
乡思亲的心情更加迫切，探亲访
友的愿望也更加强烈。然而当
前全球多地出现变异新冠病毒，
疫情防控形势依然严峻。在此
提醒大家继续做好个人防护，不
扎堆，不聚集，也建议大家“非必
要，不旅行”。一位文学家的话特
别适合当前我们面临的情况，在
此送给大家：“人类的智慧就包含
在两个词中：‘等待’和‘希望’！”疫
情消散日便是亲友欢聚时，届时
让我们一起回家，给老人做饭，
陪孩子游戏，给爱人一个大大的
拥抱。

再次祝愿所有在保同胞新年
快乐，平安健康！

新华网北京1月4日电1月4日召
开的国务院常务会议要求进一步
打通落实堵点，提升营商环境法
治化水平。记者查阅公开信息发
现，这是改进行政审批、深化“放
管服”改革一事，连续第8年进入国
务院常务会议“新年首会”议题。

所谓“放管服”，“放”的是行政
权力、“管”的是事中事后监管的
责任强化、“服”的是公共服务
质量。行政审批高不高效、公共
资源浪不浪费、办事人满不满
意……“放管服”改革，往小了说是
让普通人省心、给企业减负；往
大了说是整个社会的营商环境获
得提升，甚至是一个国家的制度
和制度执行能力的集中体现。

本次国务院常务会议指出，按
照党中央、国务院部署，着力优
化营商环境，是更大激发市场主
体活力的关键，也是应对严峻复
杂形势、促进经济稳定恢复的重
要举措。受国务院委托，在全国9
个省对《优化营商环境条例》实
施情况开展第三方评估。总的看，
《条例》实施取得积极成效，企
业对减税降费、政务服务便利化
等满意度较高，对“一业一证”、“一
企一证”、“证照联办”等便利企业
开办经营的改革举措感受明显。

会议称，去年在极为困难条件
下新设市场主体2000多万户，逆
势大幅增加并保持较高活跃度，
离不开营商环境持续改善。评
估也发现企业对招投标、中介服
务、融资等方面问题反映较多。
同时，东部地区与中西部、东北
地区之间，省会城市与非省会城
市之间，落实《条例》的进展也
不平衡，有些差距明显。

会议强调，要进一步深化“放
管服”改革，加大《条例》落实力
度，放出活力，管出公平公正，服
出效率。一要鼓励东部地区、省
会城市对标国际先进先行先试，
支持中西部和东北地区、非省会
城市以改革促进营商环境明显改
善。二要推广“一业一证”、“一企
一证”、“证照联办”等创新举措，
催生更多新市场主体，按市场规
则运行。三要促进公平竞争，推
进政府项目招投标市场化改革，
规范中介服务，加大信贷中增加
企业融资成本“潜规则”的查处力
度。四要着力提升监管效能，放
得开又管得住，进一步增强事中
事后监管的针对性有效性，推行
综合监管、联合执法，对涉及群
众生命健康安全等领域实行全
覆盖重点监管。

国常会速览｜连续8年的国常会“
新年首会”都在关注这件事

董晓军大使2021年新年贺辞

实施。我国在世界主要经
济体中率先实现正增长，预
计2020年国内生产总值迈
上百万亿元新台阶。粮食生
产喜获“十七连丰”。“天问一
号”、“嫦娥五号”、“奋斗者”
号等科学探测实现重大突
破。海南自由贸易港建设
蓬勃展开。我们还抵御了严
重洪涝灾害，广大军民不畏
艰险，同心协力抗洪救灾，
努力把损失降到了最低。我
到13个省区市考察时欣喜
看到，大家认真细致落实
防疫措施，争分夺秒复工
复产，全力以赴创新创造，
神州大地自信自强、充满韧
劲，一派只争朝夕、生机勃
勃的景象。

此时此刻，华灯初上，万
家团圆。新年将至，惟愿山
河锦绣、国泰民安！惟愿和
顺致祥、幸福美满！

谢谢大家！
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аКтуалНо

аскоро председа-
телят  Си Дзин- 
пин проведе ви-
део среща с гер-
манския канц-
лер Ангела Мер- 

кел, френския президент 
Еманюел Макрон, предсе-
дателите на Европейския 
съвет Шарл Мишел и на 
Европейската комисия Ур-
сула фон дер Лайен, на коя-
то бе обявено, че прегово-
рите по инвестиционното 
споразумение между Ки-
тай и Европейския съюз са 
приключили по план.

Според официалното съ-
общение на Пекин, поемай-
ки съответните ангажимен-
ти, Китай и ЕС в същото 
време запазват регулатор-
ните си правомощия. Две-
те страни ще насърчават 
взаимните инвестиции и 
подчертават, че те трябва 
да съдействат за устойчи-
вото развитие. Това означа-
ва, че споразумението от-
чита различните интереси, 

Н

Инвестиционното споразумение между 
Китай и ЕС е от полза и за двете страни

балансирано е и е ориен-
тирано към дългосрочното 
развитие на китайско-евро-
пейските икономически от-
ношения.

В същото време, обхва-
тът на споразумението да-
леч надхвърля традицион-
ните двустранни инвести-
ционни договори и обхва-
ща четири аспекта: анга-
жимент за осигуряване 
на достъп до пазара, пра-
вила за лоялна конкурен-
ция, устойчиво развитие и 

уреждане на спорове. В до-
пълнение Китай е ЕС по-
емат взаимоизгодни анга-
жименти на високо ниво 
за пазарен достъп. Прави-
лата, съдържащи се в ця-
лото споразумение са при-
ложими и в двете посоки, 
което гарантира тяхната 
равнопоставеност.

В момента инвестиции-
те на ЕС в Китай предста-
вляват само около 5% от 
чуждестранните, а тези на 
Китай в ЕС са 3,4%. Това 

Разменени 
новогодишни послания

еднага след ново-
годишните праз-
ници китайският  
председател Си 
Дзинпин и ру-
ският прези-

дент Владимир Путин си 
размениха новогодишни  
послания.

В своето Си Дзинпин 
посочва, че през отмина-
ващата 2020 г. двете страни 
са си помагали взаимно за 
справяне с пандемията, ка-
то в същото време са стар-
тирали съвместна година за 
научнотехнологични инова-
ции, а търговското и иконо-
мическо им сътрудничест-
во се е разширявало неза-
висимо от трудностите. Ки-
тай и Русия продължиха да 
работят заедно за изграж-
дането на „Един пояс, един 
път“, отбелязаха победата 
във Втората световна вой-
на и 75-годишнината от ос-
новаването на ООН, с кое-
то показаха твърдата си ре-
шимост да защитават меж-
дународната справедливост. 

Новата 2021 г. има специ-
ално значение за отноше-
нията между Китай и Ру-
сия, тъй като тя маркира 
20-ата годишнина от под-
писването на договора им 
за добросъседство, приятел-
ство и сътрудничество.

В поздравителното си 
послание Владимир Пу-
тин посочи, че всеобхват-
ното стратегическо парт-
ньорство между Русия и 
Китай е продължило да 
се задълбочава през изми-
налата година. Двете стра-
ни координираха позиции-
те си при разрешаването на 
редица регионални и меж-
дународни проблеми и ра-
ботиха заедно в рамките 
на ООН, ШОС и БРИКС. 
Отбелязването на 20-ата 
годишнина на Руско-ки-
тайския договор за добро-
съседство, приятелство и 
сътрудничество е добър по-
вод за двете страни да по-
стигнат нов напредък в ук-
репването на отношения-
та си, посочва още Путин.

В

П
екин започна 
да ваксинира 
определени гру-
пи хора с по-ви-
сок риск от за-
разяване срещу 

COVID-19, съобщиха град-
ските здравни власти.

Девет групи от хора 
на възраст от 18 до 59 го-
дини ще получат вакси-
ната преди традицион-
ната Нова година – Про-
летния празник, който се 
пада на 12 февруари. Те 
включват и митнически-
те инспектори, които са в 
пряк досег с вносни зам-
разени храни, и служите-
лите в транспортния сек-
тор, уточни Гао Сяоджун, 
говорител на Пекинската 
здравна комисия.

След като ваксините 
бъдат пуснати на пазара, 
пекинските власти ще за-
почнат ваксинация и на 
други групи на базата на 
предварителни изчисле-
ния, каза още Гао.

Националната адми-
нистрация за медицин-
ски продукти обяви, че е 

издала разрешение за пус-
кане на пазара на първа-
та местна ваксина срещу 
COVID-19. Тя е разрабо-
тена от Пекинския инсти-
тут за биопродукти, кой-
то е част от групата „Би-
отек“ (Biotec), свързана с 
фармацевтичния гигант 
„Синофарм“ (Sinopharm).

В Пекин започна ваксинация 
срещу COVID-19

Китайската медийна 
група излъчи 
Новогодишен концерт 
в района на Големия 
залив
Новогодишният концерт 
се проведе в Шънджън и 
бе посветен на района на 
Големия залив – Гуандун, 
Хонконг и Макао. Той 
бе излъчен чрез редица 
медийни платформи по 
целия свят. 
Концертът започна с 
хоровото изпълнение  
„Моята родина“ със 
симфоничен съпровод и 
събра на едно място над 
50 известни изпълнители 
от цялата страна.

положение не съответства 
на мащаба на икономики-
те на двете страни и по та-
зи причина инвестиционно-
то споразумение помежду 
им е натоварено с големи 
очаквания.

От гледна точка на Ки-
тай, освен насърчаването 
на двустранните инвести-
ции, споразумението ще 
помогне и за отварянето на 
неговия пазар на по-високо 
ниво, за изграждането на 
новия икономически модел 
и за постигане на високока-
чествено развитие. Подпис-
ването преди месец на Спо-
разумението за Регионал-
но всеобхватно икономиче-
ско партньорство (РВИП) 
и успешното приключване 
на настоящите преговори 
между Китай и ЕС, показ-
ват решимостта на Пекин 
да продължава да разширя-
ва отварянето си към све-
та, да насърчава мултилате-
рализма и свободната тър-
говия и изпълнява своите 

отговорности като голяма 
държава.

За Европа споразуме-
нието е като „дъжд по вре-
ме на пожар“. Засегнати от 
епидемията от коронави-
руса, макар икономиките 
на ЕС и Еврозоната през 
третото тримесечие пока-
заха очевиден ръст от пре-
дходното тримесечие, спа-
дът им в сравнение с 2019 
г. не е малък – съответ-
но 4,3% и 4,4%. В същото 
време епидемията в Евро-
па все още не е овладяна и 
пътят към икономическо-
то възстановяване се нуж-
дае от по-устойчива среда и 
подкрепа. В този контекст 
укрепването на сътрудни-
чеството с Китай, един от 
най-важните икономиче-
ски и търговски партньори 
на Европа, и единствена-
та голяма икономика, по-
стигнала положителен рас-
теж през тази година, оче-
видно е разумен избор за 
Брюксел.
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ГеополитиКа

Войната с бедността в Китай е 
спечелена – точно и в срок 

края на декем-
ври председате-
лят Си Дзинпин 
обяви, че фи-
налният етап от 
епичната борба 

с бедността (последните 100 
милиона бедни) е оконча-
телно спечелен – както бе 
предвидено от програмни-
те документи на Китайска-
та комунистическа партия 
(ККП) и на държавната ад-
министрация на КНР. Та-
зи огромна по мащабите 
си операция бе извършена 
в един миг за историята – 
само за осем години (2012 
– 2020). 

По този начин в послед-
ния половин век от разви-
тието на Китай 

от лапите на бедността 
бяха изтръгнати 800 

милиона мъже, жени и 
деца – над 10 процента от 

световното население. 
Събитие, което с основа-
ние влезе в аналите на Ор-
ганизацията на обединени-
те нации. Какви са двата 

В

Епохално постижение на социализма 
с китайски характеристики

Проф. д-р Светлана 
ШАРЕНКОВА

основни извода, които биха 
могли да бъдат направени 
във връзка с гореказаното? 

Първо. Тази огромна 
цифра показва в какво не-
благоприятно положение е 
била поставена огромната 
азиатска държава в по-но-
во време (19 – 20 век) – в 
резултат на двете колониал-
ни войни (т. нар. „опиумни 
войни“), на продължилото с 
десетилетия политическо и 
икономическо потисничест-
во от страна на „цивилизо-
вания свят“ – Западна Ев-
ропа и САЩ, както и война 
с милитаристична Япония.

Второ. Което може би е 
най-главното: социализмът 
с китайски характеристики 
несъмнено и безусловно се 
доказа – в глобален план – 
като най-ефикасната дър-
жавно-социална система в 
борбата срещу най-злове-
щото явление в живота – 
неравенството и беднота-
та. Убедена съм, че тепър-
ва социолози, народопсихо-
лози, философи, политоло-
зи, икономисти ще изслед-
ват това епохално постиже-
ние на Китай, постигнато 
в рекордно време – само за 
пет десетилетия.

Явление, което и до ден 
днешен тормози такава „де-
мократична“ държава ка-
то Съединените щати, или 
милиардна буржоазна Ин-
дия. Ако погледнете „чер-
ните“ гета в Северна Аме-
рика или бордеите в мили-
онния индийски град Мум-
бай ще разберете за какво 
става дума.

Нещо повече – за също 
толкова кратко време – в 
основни линии 

бе постигната и 
така наречената от 

председателя Си Дзинпин 
„китайска мечта“: 

постигането на широк со-
циален пояс от средно за-
можни жители. Те ве-
че според статистики от 
КНР и чужди социологи-
чески агенции са дости-
гнали внушителната ци-
фра 400 милиона. Четирис-
тотин милиона, които раз-
полагат със собствено жи-
лище, лека кола и прилич-
ни доходи! Тук, разбира се, 
възниква въпросът какво 
представляват приличните 
доходи? 300 долара, колко-
то е средната заплата в съ-
временна България, член-
ка на Европейския съюз? 
Долавям усмивките по ли-
цата на китайци, които че-
тат тези редове. Та само в 
Пекин средната заплата е 
над 1000 щатски долара, а 
в Шанхай – 1400 евро! 

Да не говорим за таки-
ва „скромни“ заплати като 
цитирания наскоро месе-
чен доход в една китайска 
Ай-Ти фирма – 11 хиляди 
долара! И никак не е чуд-
но, че многобройните ки-
тайски студенти, учещи се 

в престижни университети 
в САЩ и Западна Европа, 
се прибират у дома след 
завършването си. Очевид-
но икономическите усло-
вия предлагани от западни 
фирми малко се различа-
ват от тези у дома…

Но това е само началото. 
Наскоро завършилият  

Пети пленум на 19-тия 
ЦК на ККП задълбочено 

обсъди плановете за 
новата 14-ата петилетка  

и за икономическите  
мерки до 2035 г. 

Тук му е мястото да отбе-
лежим, че до пленума бяха 
изпратени хиляди предло-
жения от фирми и отделни 
китайски граждани с цел 
по нататъшно подобрява-
не на постиженията в ус-
ловията на индустриална 
революция 4.0. 

Тук възниква въпросът, 
а защо точно до 2035 г.? 
Първото и по-лесно обяс-
нение е, че както партий-
ното и държавно ръковод-
ство на КНР, така и обик-
новеният китайски граж-
данин, гледат мащабно и в 
перспектива към предсто-
ящите задачи.

По-задълбоченият ана-
лиз ни отвежда до двата но-
ви етапа в развитието на 
огромен Китай, формули-
рани от председателя Си 
Дзинпин. Това са два но-
ви периода от по 14 годи-
ни, които опират точно до 
2049 г. Годината, в която 
нов социалистически Ки-
тай ще отбележи стотния 
си рожден ден! 

Предвид устремното 
развитие на модерните 

високи технологии 
и всички кардинални про-
мени, свързани с индустри-
алната революция 4.0, това 
означава, че пред огромна-
та азиатска държава стоят 
и огромни по своето зна-
чение и сложност задачи 
– заради които Китай ще 
мобилизира целия си инте-
лектуален, социален и ико-
номически ресурс. 

Задачи, от чието изпъл-
нение зависи дали КНР 
ще заеме полагаемото си 
лидерско място в наше-
то съвремие и ще отметне 
нова, още по-ярка страни-
ца в историята на плане-
тата. И лично аз съм уве-
рена, че този момент ще 
настъпи!

новогодишната 
си реч, председа-
телят Си Дзин- 
пин направи пре- 
глед на измина-
лата необичайна 

година и заяви, че с нетър-
пение очаква перспективите 
за развитие през 2021 г. От 
тази реч на  може да се ви-
ди, че през необикновената 
2020 г. изключителната ки-
тайска мощ не само вдъхно-
вява китайския народ в пре-
одоляването на трудности-
те, но и дава увереност и 
тласък на международната 
общност и стимулира света 
да върви смело напред „под 
вятъра и дъжда“.

„Хората и животът са 
най-ценното“ и „всеки е 

В
Стимул за напредъка на света

заразата. В същото време 
страната активно насър-
чава международното съ-
трудничество в борбата с 
COVID-19, което отговаря 
на идеята за общност на 
споделената съдба. През 
2020 г. по време на редица 
важни многостранни съби-
тия и разговори с държав-
ни лидери и ръководители 
на международни органи-
зации Си Дзинпин неедно-
кратно отправяше призив 
за обединяване на силите.

Китай изпълни своя-
та роля като стартира и 
най-голямата глобална 
хуманитарна операция в 
историята на страната, за 
да осигури непрекъсна-
та подкрепа за борбата с 

пандемията. Специалният 
пратеник на СЗО Дейвид 
Набаро коментира, че при-
носът на Китай в споделя-
нето на опит за превенци-
ята и контрола на зараза-
та е значителен, предос-
тавяйки антиепидемични 
материали и разпростра-
нявайки съответните тех-
нологии.

Изправен пред трудния 
проблем между борбата сре-
щу пандемията и икономи-
ческото и социално разви-
тие, отговорът на Китай съ-
що бе добър. Както бе про-
гнозирано, БВП на страната 
достигна ново ниво от сто 
трилиона юана през 2020 г. 
Развитието на Китай е от 
полза за целия свят.

уникален“ - това е най-от-
личителният белег в борба-
та на Китай с епидемията. 
От „ангели в бели дрехи“ 
до „народни бойци“, от на-
учни изследователи до слу-
жителите в жилищните 

райони, от доброволци до 
строители – 1,4 милиарда 
китайци изградиха неприс-
тъпна крепост, за да защи-
тят живота, и постигнаха 
огромни стратегически ре-
зултати в овладяването на 
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КНР стана най-големият 
търговски партньор 
на ЕС, САЩ и АСЕАН

ази година въ-
преки епидеми-
ята от новия ко-
ронавирус, це-
лите на Китай 
спрямо борбата 

с бедността в новата епо-
ха се изпълниха навреме. 
Страната успя да реализира 
с 10 години предварително 
целта на ООН за програ-
мата за устойчиво разви-
тие до 2030 г., а приносът 
й за премахването на бед-
ността по света надхвърли 
70%. Американският учен 
Робърт Кун каза: „Китай 
е постигнал много резул-
тати в различни сфери, но 
премахването на крайната 

бедност е легендарно по-
стижение“. Бедността е гло-
бален проблем. В продъл-
жение на десетки години 

поколения наред в Ки-
тай се борят да го разре-
шат. Особено след 18-ия 
Конгрес на ККП, Китай 

организира най-мащабна-
та и мощна кампания за 
изкореняване на бедност-
та. Като предводител на та-
зи борба Си Дзинпин по-
сети 14 крайно бедно об-
ласти в Китай. При всяка 
от обиколките му в усло-
вията на епидемия, нама-
ляването на бедността бе-
ше ключова дума.

В момента епидемията 
все още се разпространя-
ва по целия свят. Според 
доклада на Програмата за 
развитие на ООН за тази 
година почти 100 милиона 
души са в опасност да из-
паднат в крайна бедност. 
Ето защо навременното 

ликвидиране на бедността 
в Китай вдъхва надежда и 
влива сила в общата бор-
ба на човечеството с този 
проблем.

Фактически наред с бор-
бата с бедността, Китай по-
лага усилия, за да помог-
не на развиващите се дър-
жави да изпълнят програ-
мата на ООН за устойчи-
вото развитие до 2030 г. В 
доклад на Световната бан-
ка се казва, че предложе-
ната от Китай инициатива 
„Един пояс, един път“ ще 
помогне на 7,6 милиона ду-
ши да се избавят от край-
ната бедност и 32 милиона 
души от умерена бедност.

ондата „Чан‘ъ-5“ 
се завърна на 
Земята с лун-
ни проби, бати-
скафът „Фъндо-
уджъ“ се спусна 

на 10 000 метра под мор-
ското равнище, най-бързи-
ят квантов компютър в све-
та „Дзиуджан“ бе пуснат 
в експлоатация, завърши 
формирането на спътни-
ковата система за глобална 
навигация „Бейдоу“... През 
2020 г. основните научни и 
технологични постижения 
на Китай продължиха да се 
роят едно след друго.

На фона на безпреце-
дентните промени в све-
та и пандемията от новия 
коронавирус, през тази 

година Китай реализира 
редица научни и техноло-
гични постижения. Всичко 
това е базирано на необхо-
димостта от висококачест-
вено развитие на китайска-
та икономика и е ключова 
движеща сила за преодоля-
ване на трудностите в ки-
тайското общество.

През март 2020 г., по 
време на посещението си 
в център за превенция и 
контрол на епидемията в 
Пекин, председателят Си 
Дзинпин подчерта: „Про-
гресът и иновациите в нау-
ката и технологиите са не-
обходими за цялото чове-
чество, за да се излекува 
от болестите и да овладее 
епидемиите“.

От дронове за спешна 
доставка на лекарства, през 
5G мрежи за дистанцион-
но диагностициране, до ал-
горитми чрез големи дан-
ни, които помагат да се от-
крият потенциални инфек-
ции, различни авангардни 

технологии, използвани в 
борбата на Китай срещу 
епидемията, дадоха голям 
принос за бързото овладя-
ване на болестта и възобно-
вяване на производството 
в страната. Всичко това 
демонстрира напредъка и 

силата на Китай в техно-
логичните иновации.

Отварянето води до про-
грес, а иновациите пома-
гат за по-доброто бъдеще. 
Понастоящем тенденцията 
на бурното развитие на но-
ви технологии, представени 
от Интернет на нещата, 5G 
и изкуствения интелект, е 
неудържима и всяка стра-
на, желаеща да се развива, 
не трябва да пропусне въз-
можностите, които те пре-
доставят. Занапред техно-
логичните иновации ще да-
дат още по-силна енергия 
за висококачественото раз-
витие на Китай и ще пре-
доставят ползи на света.

К

Т

С

Робърт Кун: „ ...премахването на крайната бедност 
е легендарно постижение“

Светът се възползва от технологичните иновации

итай се е пре-
върнал в най-го-
лемия търгов-
ски партньор на 
АСЕАН, Евро-
пейския съюз и 

САЩ, съобщи Министер-
ството на външните рабо-
ти на КНР.  

Същевременно данни-
те на Генералната китайска 
митническа администрация 
показват, че през първите 
11 месеца вносът и износът 
на стоки се е увеличил с 
1,8% на годишна база, съ-
общи Радио Китай за чуж-
бина в коментар за външ-
ната търговия на КНР. Ме-
дията отбелязва мнението 
на експерти, според които 
силният растеж на външ-
ната търговия на Китай се 
дължи на устойчивостта на 

китайската икономиката и 
непрекъснатото й разширя-
ване на отварянето.  Мит-
ническата статистика по-
казва, че вносът и износът 
на Китай през първите 11 
месеца на тази година с 
неговите най-големи парт-
ньори (АСЕАН, ЕС, САЩ, 
Япония и Южна Корея) се 
увеличават. Търговията на 
Китай с ЕС и САЩ се е 
увеличила съответно с 3,5% 
и 5,8%. 

Напоследък авторитет- 
ните международни иконо-
мически институции едино-
душно прогнозират, че Ки-
тай ще се превърне в един-
ствената от големите ико-
номики, която ще постигне 
положителен растеж през 
тази трудна заради епиде-
мията от COVID-19 година. 

Доклад на Организацията 
за икономическо сътрудни-
чество и развитие (ОИСР) 
предвижда, че Китай ще 
допринесе с повече от една 
трета за глобалния иконо-
мически растеж през 2021 г.

Междувременно в. „Ню 
Йорк таймс“ също обръ-
ща внимание на факта, че 
вносът на САЩ от Китай 
се е повишил през 2020 г., 
въпреки наложените от ад-
министрацията на Тръмп 
допълнителни мита на ки-
тайските стоки и продъл-
жаващата пандемия от 
COVID-19.

„Ръстът на вноса се дъл-
жи и на коронавируса, тъй 
като в условията на епиде-
мията американците прена-
сочват парите си вместо за 
почивки, кино и ресторанти 

Страницата подготви 
Любомир МИхАйЛОВ

към покупки на предмети 
за дома, като ново освет-
ление, спортно оборудване, 
играчки за децата и други 
стоки“, се посочва в стати-
ята на американския влия-
телен вестник. 

Данни на Митниците на 
САЩ за търговията от по-
следните 10 месеца на тази 
година показват, че вносът 
на потребителска електро-
ника, маски и други пред-
пазни материали от Китай 
е силен. През ноември ки-
тайският износ за САЩ се е 
увеличил с 46,1%  до близо 

52 милиарда долара, се по-
сочва още в данните на 
американските митници.

„Китай все още разпо-
лага с най-добрата верига 
за доставки на продукти в 
света. Оказа се, че страна-
та е способна да се спра-
ви с пандемията по-бързо 
и по-ефективно от всич-
ки други страни, коменти-
ра цитираният от в. „Ню 
Йорк таймс“ Джей Фор-
ман, президент на ком-
пания за детски играчки, 
която произвежда стоките 
си в Китай.

Данни на Митниците на САЩ за търговията от последните  
10 месеца на 2020 г. показват, че вносът от Китай се е засилил. 

През ноември китайският износ за САЩ е нараснал с 46,1%   
до близо 52 милиарда долара



7днесКитай
8 – 14.01.2021

иКоНомиКа

еотдавна амери-
канската ком-
пания за тран-
сгранична елек-
тронна търго-
вия Wish пред-

стави на борсовия регула-
тор проспекта си за листва-
не на НАСДАК. От него 
става ясно, че 90% от про-
давачите в платформата й 
са от Китай, което е по-
редното доказателство за 
бурното развитие на ки-
тайската трансгранич-
на електронна търговия. 
Все повече и повече мест-
ни компании използват 
чуждестранни платфор-
ми на електронна търго-
вия, за да продават ки-
тайски продукти на раз-
лични места в света.

През 2013 г. Wish се 
включи на пазара на он-
лайн търговията. През ней-
ния сайт се продават раз-
лични стоки за бита като 
дрехи, часовници, обувки 

и други на намалени цени. 
В проспекта на Wish се по-
сочва, че в момента плат-
формата има над 100 ми-
лиона активни потребите-
ли в над 100 страни, повече 
от 500 000 търговци са по-
дписали договори с нея, ка-
то 90% от тях са от Китай.

Според данните от па-
зарни проучвания все по-
вече китайски марки, тър-
говци на дребно и произ-
водители са започнали да 
продават през „Амазон“, 
особено в САЩ и Европа.  

През 2016 г. техният брой 
е бил 24%, а в 2019 г. той 
е бил вече 38%.

Заместник-директорът 
на Института за изследва-
ния на международния па-
зар при Министерството на 
търговията Бай Мин счита, 
че чуждите платформи за 
електронна търговия гледат 
с добро око на китайските 
компании. Продукти с мар-
ката „произведено в Китай“ 
са ценени и търсени в по-
вече страни, което – по ду-
мите му – е от полза за из- 

граждане на нова структу-
ра за китайската външна 
търговия.

През тази година заради 
пандемията от COVID-19 
трансграничната електрон-
на търговия ускори разви-
тието си в различните стра-
ни, създавайки нови шан-
сове за компаниите да се 
ориентират към по-сериоз-
но присъствие на глобал-
ните пазари.

Дзън Циупин от гуан-
дунска компания за про-
изводство на кафе маши-
ни обяснява: „Преди цена-
та на една машина за ка-
фе за износ бе около 19 до-
лара и печалбата ни бе са-
мо 2 долара. В момента 
чрез платформи за тран-
сгранична електронна тър-
говия ние я продаваме на 
крайната цена от 40 долара 
и имаме печалба от 3 дола-
ра. Така печалбите ни на-
раснаха с над 50%“.

Благодарение на префе- 

ренциалните политики на 
правителството за насърча-
ване на външната търговия, 
редица китайски компании 
се активизираха в опитите 
си да излязат на външни-
те пазари чрез платформи-
те за трансгранична елек-
тронна търговия. Замест-
ник-директорът на Инсти-
тута за електронна търго-
вия при Министерството 
на търговията Ду Гуочън 
посочва: 

„През последни години 
правителството работи ак-
тивно за развитие на елек-
тронната търговия. Създа-
дени бяха няколко показни 
зони, улеснени бяха проце-
дурите за митническа об-
работка на вносни стоки, 
въведени бяха данъчни и 
валутни облекчения по от-
ношение на вноса и изно-
са. През последните годи-
ни засилихме и изгражда-
нето на инфраструктурата 
за електронна търговия“.

Н

Все повече компании продават в чужбина през 
платформите за онлайн търговия

о повод състоя- 
лото се преди дни 
в Пекин Цент- 
рално икономи-
ческо работно за-
седание, на кое-

то Генералният секретар 
на Централния комитет на 
ККП Си Дзинпин произнесе 
важна реч, помолихме за ко-
ментар за Радио Китай г-жа 
Десислава Дончева – предсе-
дател на Българо-китайска-
та камара за индустриално 
развитие.

„Произнесената по вре-
ме на икономическата кон-
ференция в Пекин реч на 
китайския президент Си 
Дзинпин отразява визията 
на държавата по отношение 
на икономическото и соци-
ално развитие в новите гло-
бални условия. Тя е напъл-
но в контекста на световна-
та икономическа криза в ус-
ловията на пандемия, в кои-
то продължават да се разви-
ват всички световни стопан-
ства” – с тези думи започ-
ва разговорът ни с една от 
най-активните и предприем-
чиви български бизнес-дами 
и лидери в областта на тър-
говско-икономическото съ-
трудничество между Бълга-
рия и Китай. Ръководената 
от нея организация – Бъл-
гаро-китайската камара за 
индустриално развитие, ра-
боти с много китайски ком-
пании и фирми, с предпри-
емачески асоциации и ор-
ганизации в различни ки-
тайски провинции, като по-
лага непрестанни усилия за 
настоящото и бъдещо разви-
тие на трайни партньорства 

и перспективно развитие на 
българо-китайските иконо-
мически взаимоотношения.

Председателят на БККИЗ 
подчертава, че по време на 
икономическата конферен-
ция в Пекин, проведена 
между 16 и 18 декември, яс-
но е било изразено намере-
нието за промени в макро-
икономически план в Ки-
тай. „Именно словото на Си 
Дзинпин отразява визията 
на държавата по отношение 
на икономическото и соци-
ално развитие в новите гло-
бални условия”, категорич-
на е тя и продължава: „Но-
вата философия за развитие 
има пет концепции, струк-
турирани в 14-годишен план 
за национално, икономиче-
ско и социално развитие до 
2025, както и дългосрочни 
цели до 2035 година. Основ-
ната цел на Стратегията е 
„съсредоточаване в насърча-
ването на висококачествено-
то развитие“. Петте концеп-
ции ще определят посоките 
за подпомагане и насърча-
ване на бизнеса в Китай от 
страна на държавата, както 
и външнотърговските взаи-
моотношения”.

„За мен, като ръководи-
тел на Българо-китайската 
камара за индустриално раз-
витие, от изключителна важ-
ност е определянето от пре-
зидента Си Дзинпин на ино-
вациите и научно-техноло-
гичните решения като „ос-
новна движеща сила“ за сти-
мулиране на икономическия 
и социален растеж и стра-
тегическа основа за нацио-
нално развитие”, коментира 

Дончева, като пояснява, че 
стремежът е постигането на 
производство с висока доба-
вена стойност.

Като важен извод от 
словото на президента Си 
Дзинпин може да се опреде-
ли извеждането на дигитал-
ната икономика в най-пред-
ни позиции, което ще бъде 
в основата на развитието на 
глобалната икономика, смя-
та още Дончева.

„Друг изключително ва-
жен извод от изказването на 
китайския президент е отва-
рянето на китайската ико-
номика. Това е силен знак, 
че въпреки тежките усло-
вия, Китай ще продължи с 
насърчаването на междуна-
родното търговско сътруд-
ничество, по-добра свърза-
ност и подкрепа от страна на 
държавата за традиционни-
те международни икономи-
чески форуми и формати”, 
казва в разговора ни пред-
седателят на БККИР.

„Китай ще продължи да 
използва своя огромен въ-
трешен пазар за насърчава-
не на международното съ-
трудничество, като целта е 
да го превърне в пазар на 
света, споделен от всички 
и достъпен за всички”. Та-
зи стратегическа цел предо-
пределя много благоприят-
ни възможности за развитие 
на търговските взаимоотно-
шения както между наши-
те две страни, така и меж-
ду Китай и ЦИЕ.

„Философия на развитие 
с ангажираност, ориенти-
рана към хората: това е не 
само залегнала концепция 

в 14-годишния план за на-
ционално, икономическо и 
социално развитие на Ки-
тай, а факт, който Китай до-
каза практически по време 
на справянето с избухналата 
COVID-19 криза, спасявай-
ки хората си безусловно. Ки-
тай залага на нов начин за 
предлагане на услуги и ед-
на от тях е виртуалната ме-
дицина”, подчертава Десис-
лава Дончева.

По-нататък в разговора 
тя се спира на разработва-
нето на нови стратегии: дъл-
госрочният подход на плани-
ране на икономическия рас-
теж и засилване на центра-
лизираното и единно ръко-
водство на партията ще бъ-
дат общи принципи за пос-
тигането на стабилност. „Оч-
аква се промяна в редица 
наредби, правила и закони, 
които да отговорят на нуж-
дите на бизнеса и между-
народните договори и спо-
годби, като акцент се поста-
вя върху консолидиране на 
сигурността и стабилността 
на индустриалните вериги 
и веригите за доставки”, ка-
тегорична е бизнес-дамата. 
„Научната и техническата 
революция ще бъдат тран-
сформирани в дигитална ре-
волюция. Това ще бъде го-
лям принос към глобална-
та икономика и ще предло-
жи по-бързи, по-аналитич-
ни, по- гъвкави решения за 
веригите на доставки”.

Китай ясно подчертава 
ролята си в приноса с 30% 
за световния икономиче-
ски растеж. Политиката за 
намаляване на бедността е 

допринесла за повече от 70% 
от глобалното намаляване 
на бедността.

„Китайските експерти ко-
ментират стратегическите 
цели и казват, че през след-
ващите 30 години Китай мо-
же да разкаже три нови ис-
тории: технологични инова-
ции, корпоративно съответ-
ствие и подобряване на ин-
дустриалните вериги, вери-
гите за доставки и инова-
ции”, заявява още Дончева 
и добавя: „Започва „ъпгрейд” 
на социалистическата иконо-
мика с китайски характерис-
тики, което неминуемо ще 
има силно влияние в пози-
ционирането на Китай като 
водеща икономическа сила. 
Новата посока на развитие 
ще преобрази бизнеса в По-
днебесната. Дигитализация-
та ще бъде основен подход 
на работа, търговия и меж-
дународни партньорства. Ки-
тай ще продължи да инвес-
тира в мултинационалното 
сътрудничество и политика-
та на отваряне.”

В края на разговора пред-
седателят на БККИР изразя-
ва и мнението си за бъдещи-
те отношения между Китай 
и България, както и между 
Китай и ЦИЕ. „Традиционно 
значима за Китай, Централ-
на и Източна Европа могат 
да осъществят много взаи-
моизгодни бизнес модели в 
новите условия. От адапта-
цията и подготвеността на 
българския бизнес зависи до 
колко значими ще бъдат ус-
пехите ни”.

Разговора проведе  
И. БАЛЕВСкА

П
Пазар на света, споделен от всички
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Ю
ннан е най- 
югозападната 
провинция на 
Китай. Тя гра-
ничи с Миан- 
мар, Лаос и 

Виетнам, както и с ки-
тайските провинции Съчу-
ан, Гуейджоу, Гуанси-джу-
анския автономен регион и 
автономния регион Тибет. 
Името й означава „на юг 
от красивите облаци“. На 

части времето е по-меко, а 
в южните по-горещо. Сред-
ните годишни валежи са 
от 600 мм до 2300 мм, ка-
то над половината от ва-
лежите падат между юни 
и август. Въздухът е доста 
сух. В равнините темпера-
турите са умерени. Запад-
ният район на долините е 
горещ и влажен, а планин-
ските върхове – студени и 
ветровити.

Най-доброто време да 

посетите Юннан 
е през пролетта и есен-
та, особено през месеци-
те март, април, септември 
и ноември. През пролетта 
(от март до май) провинци-
ята има най-големи темпе-
ратурни разлики – от 12° до 
20°. Май е най-дъждовният 
месец. Лятото не е много 
горещо, а зимата е мека и 
топла. През есента се съ-
бира реколтата от повечето 
плодове и цветя. Тук трябва 
да споменем, че  Юннан е 
известен и като провинци-
ята на цветята заради мно-
гобройните видове цветя и 
билки, които се отглеждат 

в нея. Затова, ако решите 
да посетите провинцията 
през есента, освен тради-
ционните забележително-
сти може да видите и пре-
пълнените пазари за цветя, 
а също така и да се насла-
дите на празненствата на 
малцинствата, които също 
преобладават през есента. 

Въпреки умерените тем-
ператури от около 20 гра-
дуса слънцето в Юннан е 
прекалено силно през де-
ня и ползването на слън-
цезащитен крем и слънче-
ви очила е препоръчител-
но. През лятото се обли-
чайте, както бихте се об-
лекли през лятото в Бълга-
рия, но внимавайте от изга-
ряне и не забравяйте да пие-
те повече течности, за да се 
предпазите от обезводнява-
не. Ако пътувате в провин-
цията през пролетта и есен-
та, вземете със себе си тън-
ко яке, суитшърт или дру-
га тънка връхна дреха. През 
зимата температурите в раз-
личните части на провин-
цията варират, но все пак 
вземете топло яке. Във все-
ки сезон важи правилото за 

Тази година стартираме серия материали, посветени на китайските про-
винции. Ще ви запознаем с непознати за нас феномени, ще ви  покажем 
най-интересните места за туризъм, ще надникнем в ежедневието на мест-
ните, ще опитаме кухнята им и ще се насладим на празниците им. Ще започ-
нем с провинция Юннан. Тази провинция е толкова цветна и многообразна, 
че със сигурност ще ви заплени. Освен това тя е мястото, където съм живяла 
почти една година и е много близко до сърцето ми.

Юннан
на юг от 
красивите облаци

КитайсКо име: 
云南
местоположение:  
югозапад
столица:  
Кунмин
площ:  
394 100 кв. км
известни градове:  
Кунмин, Лидзян, 
Дали, Шангрила

територията на провинци-
ята има много планини и 
средната надморска висо-
чина е около 2000 метра. 
Климатът е тропически, а 
температурите - умерени. 
Това създава разнообразие 
от природни гледки – от 
покрити със сняг планин-
ски върхове, ледници и езе-
ра до горещи извори, пла-
та, девствени гори и тропи-
чески дъждовни джунгли. 
В допълнение, провинци-
ята изобилства от биоло-
гични ресурси, а богатото 

растително и животинско 
разнообразие привлича 
много екотуристи. Столи-
цата на провинцията Кун-
мин се слави като един от 
петте града в Китай с най-
чист въздух.

Юннан е известен ка-
то едно от местата, където 
се заражда човешката ци-
вилизация, а останките от 
юенмоуския човек, намере-
ни в провинцията, датират 

отпреди 1,7 милиона годи-
ни. Освен това в провин-
цията ще откриете безброй 
исторически забележител-
ности и древни градчета. 
Юннан е наричан още и 
провинцията на етносите, 
защото е обитаван от над 
26 етнически групи като ха-
ни, дай, и, бай, хан и др., 
което го прави провинция-
та с най-много национално-
сти в Китай. Всяко етниче-
ско малцинство има свои-
те уникални, пъстроцветни 
обичаи, които привличат 

туристите. За китайците 
Юннан е синоним на ту-
ризъм. Към момента про-
винцията има два обекта, 
записани като част от све-
товното културно наслед-
ство на ЮНЕСКО. Имен-
но заради това многообра-
зие започваме разходката 
си от тази шарена черга на 
природното, историческото, 
етническото и социалното 
богатство.

 Климат 
Юннан има мек климат, 

с приятно и слънчево време. 
Поради разположението на 
планинските му склонове  
на юг той е под влияние- 
то както на Тихия, така 
и на Индийския океан. В 
резултат обработваемите 
земи не са много, но да-
ват реколта по-дълго вре-
ме. Средните температу-
ри за януари варират от 8° 
C до 17° C. Средните стой-
ности за юли – от 21° C 
до 27° C, като в северните 

Каменната гора край Кунмин

Гледка от село Шаси  
към връх Юлунсюе
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 Автомобилен  

 транспорт 
До края на 2012 г. обща-

та дължина на магистрали-
те в Юннан е 219 400 км. 
Те обхващат цялата про-
винция и това е най-добре 
развитият транспорт.

Както вече загатнах, 
провинция Юннан е иде-
ална за туризъм. В следва-
щите броеве ще се убеди-
те в това. Най-популярните 
места, които може да посе-
тите, са столицата Кунмин, 

двата ката дрехи. Заради го-
лемите температурни раз-
лики между деня и нощта, 
е добре да носите със себе 
си малко по-топло и мал-
ко по-леко облекло.

 Авиационен  

 транспорт 
До края на 2012 годи-

на в Юннан бяха открити 
12 редовни полета на ци-
вилната авиация, 1 меж-
дународно летище (Меж-
дународно летище Чанг-
шуей в Кунмин) и 11 ле-
тища за вътрешни поле-
ти (в Джаотунг, Лидзян, 
Сишуанбанна, Тънгчунг, 
Дали, Баошан, Мангшъ, 
Шангрила, Пуър, Линцанг, 
Уъншан). Към 2012 г. Юн-
нан има 319 275 въздуш-
ни маршрута на терито-
рията на Китай, 38 меж-
дународни маршрута в 26 

държави и 6 регионални 
маршрута.

От България до Китай 
обаче все още няма директ-
ни полети. А авиокомпа-
ниите, които може да из-
ползваме, когато летим 
до Китай, нямат директ-
ни полети до Юннан. За-
това най-удобни за бълга-
рите редовните полети на 
компании като Катарски-
те авиолинии, руския „Ае-
рофлот“, турските авиоли-
нии и др. Отскоро полети 
осъществява и холандска-
та KLM. Всяка компания 
има определени плюсове и 
минуси пред другите.

Катарските авиолинии 
предлагат удобни, големи 
луксозни самолети. Поле-
тът от София до Пекин, 
Шанхай или Гуанджоу е 
средно 16 часа с прехвър-
ляне в столицата на Ка-
тар Доха. Цената на биле-
тите обаче е сравнително 
висока.

Турските авиолинии са 
може би най-бюджетен ва-
риант, но полетите им са 
от Истанбул, което изисква 
предварително пътуване от 
България до там.

Руският „Аерофлот“ за 
мен е най-балансираният 
вариант. Полетът от София 
до Пекин, Шанхай или Гу-
анджоу е около 16 часа с 
прехвърляне в Москва. Са-
молетите са големи и удоб-
ни. Общо взето, обслужва-
нето може да се сравни с 
това на Катарските авио-
линии с разликата, че са-
молетите на Катар са мал-
ко „по-лъскави“. Цената 
на билетите е средна. Ако 

изберете да летите през Ру-
сия, добре е да знаете пред-
варително, че на летище-
то трудно се намира мяс-
то, откъдето да закупите 
храна или напитки с дру-
га валута освен рубли. За 
щастие, на летището има 
много места, където може 
да обмените пари.

Тъй като никоя от го-
респоменатите авиокомпа-
нии не предлага полет ди-
ректно до Кунмин, столи-
цата на Юннан, най-удоб-
ният вариант за българите 
е да вземат полет от Со-
фия до Гуанджоу и пред-
варително да купят би-
лет от местна авиолиния 
за полет от Гуанджоу до 
Кунмин, който трае око-
ло 2-3 часа. В зависимост 
от престоя и други факто-
ри пътуването София-Кун-
мин с две смени на само-
лет трае около 20-24 часа. 
При толкова дълги полети 
съветвам да се запасите с 
удобна възглавница за пъ-
туване и търпение. Голя-
мото разнообразие от фил-
ми, музика и игри, които 
се предлагат в самолета, 
също ще ви помогне да 
убиете времето.

Самолетният транспорт 
е най-скъпият транспорт в 
Китай. Вътре в Юннан е 
възможно придвижването 
със самолет до някои градо-
ве, но бих го препоръчала, 
само ако спешно трябва да 
се придвижите от точка А  
до точка Б.

 Жп транспорт 
За туристите, които ве-

че са пристигнали в Кун- 

мин и искат да пътуват във 
вътрешността на провин-
цията препоръчвам с две 
ръце жп транспорта във 
всичките му варианти. 

Преди повече от 100 го-
дини първите железници в 
Юннан са  построени, а жп 
линията Юннан-Виетнам,  
е и първата международна 
жп линия на Китай. Зара-
ди сложния планински и 
геоложки терен развитието 
на жп транспорта в Юн-
нан е по-бавно в сравне-
ние с други провинции, но 
все пак до 2010 г. провин-
цията има построени над 
2229 км жп линии. 

Стандартният влак е 
много подходящ за нощ-
ни или за кратки пътува-
ния през красиви мест-
ности. За по-големи раз-
стояния може да се въз-
ползвате от бързите вла-
кове „Стрела“, които сами 
по себе си са изживяване. 

Те развиват до 350 км в 
час и са най-лесният на-
чин да покорявате голе-
ми разстояния в Китай и 
да пестите от самолетни  
разходи.

Тук е мястото да пре-
дупредя ентусиастите, че 
в Китай на гарите се ми-
нават няколко проверки на 
багажа и документите и е 
добре да сте там поне 2 ча-
са преди пристигането на 
влака, който гоните. 

Освен това не забра-
вяйте да купувате билети-
те по-рано, защото това е 
най-ползваният транспорт 
в страната и шансът да ос-
танете без билет е реален, 
а по празниците това важи 
с двойна сила. В следващи-
те броеве ще ви предложа 
няколко реални маршрута 
в провинция Юннан и ще 
ви обясня по-подробно как 
удобно да си закупувате би-
лети предварително.

историческите градчета Да-
ли и Лидзян, Шангрила, ек-
зотичната местност Сишу-
анбанна и др.

А ако решите да оста-
нете повече време там, ще 
се убедите и колко топли 
и приветливи са хората в 
Юннан. Там сякаш време-
то е спряло. 

Дори в огромния Кун- 
мин е някак спокойно и 
се усеща по-простият и тих 
живот на дълбоката про-
винция. Тук човек, прежи-
вял лудницата и шумоте-
вицата на мегаполиси ка-
то Шанхай и Шънджън, ще 
открие един нов Китай, къ-
дето е зелено и красиво, къ-
дето хората са усмихнати и 
никой не бърза. Пожелавам 
на всички наши читатели 
да посетят провинция Юн-
нан и да се потопят в ек-
зотиката на Юга.

Поглед към Шангрила

Терасовидните оризови полета в Юннан

Село Дали

Село Сиша  
край Дали
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итайската сонда 
„Чан‘ъ-5“ събра 
около 1731 гра-
ма почвени про-
би на Луната и 
ги донесе на Зе-

мята, съобщи Китайската 
национална космическа ад-
министрация (КНКА), пре-
даде агенция Синхуа. На 
церемония шефът на CNSA 
Джан Къдзян връчи про-
бите на президента на Ки-
тайската академия на на-
уките Хоу Дзиенгуо (Hou 
Jianguo). На церемонията 
присъства член на Полит-
бюро на Централния коми-
тет на КПК, вицепремиер 
на Държавния съвет на Ки-
тайската народна републи-
ка Лиу Хъ, който нарече 
лунната мисия „Чан‘ъ-5“ ва-
жен етап в изграждането на 
аерокосмическата мощ на 
Китай. Лиу Хъ разясни как 
да се организира сътрудни-
чество и координация при 
изследването на лунните 
проби, как да се допринесе 
под формата на китайски 
знания за задълбочаването 
на научното разбиране на 
човечеството за формира-
нето и еволюцията на Все-
лената. След това почвата 
беше прехвърлена в лабо-
раторията за лунни проби в 

итайските фа-
брики се диги-
тализират уси-
лено, стават все 
по-свързани към 
интернет и ин-

телигентните приложения 
благодарение на нараства-
щата интеграция на 5G и 
индустриални интернет тех-
нологии, предаде Радио Ки-
тай за чужбина. С използ-
ването на технологии за 
машинно виждане и авто-
матично инспектиране на 
промишлени продукти до 
служители, използващи 5G, 
за да управляват дистан-
ционно кранове от стоти-
ци километри разстояние, 
индустриалното производ-
ство става по-ефективно и 
безопасно.

Сяо Яцин, министър 
на промишлеността и ин-
формационните техноло-
гии, каза неотдавна, че в 
Китай са реализирани над 
1100 проекта, фокусирани 
върху интеграцията на 5G 
и индустриалния интернет, 
напомня медията. Бързо-
то въвеждане на 5G съз-
даде стабилна мрежова 

К

К
К

Новите постижения  
на Китай  
в космонавтиката

Индустриалният 
интернет е бъдещето 

Държавната астрономиче-
ска обсерватория при Ки-
тайската академия на нау-
ките. Учените ще бъдат ан-
гажирани със съхранение-
то, изследванията и анали-
за на събраните на Луна-
та проби. 

КНКА обяви готовност-
та си да разработи подхо-
дящи мерки за лунните 
проби, събрани от сонда-
та „Чан‘ъ-5“, за да коорди-
нира и стимулира научните 
изследвания, да насърчава 
участието на повече мест-
ни и чуждестранни учени 
и да се стреми да постигне 
повече научни резултати. 

Междувременно ки-
тайски медии публикува-
ха поредица снимки, които 
показват построения в град 
Дунхуан в провинция Ган-
су модел на лунна база в 

необитавания район на пус-
тинята Кумата в Североза-
паден Китай. Доскоро тази 
база е служила за полигон 
за лунния марсоход „Юту-
2“, част от китайската кос-
мическа мисия „Чан‘ъ-3“. 
Туристите тук могат да раз-
берат как се извършват пъ-
туванията до Луната и да 
натрупат знания, посочва 
в. „Жънмин жъбао“.

На пресконференция в 
Пекин заместник-начал-
никът на държавната кос-
мическа администрация 
на Китай У Янхуа заяви, 
че Китай ще покани мно-
го учени от цял свят да се 
присъединят към усилия-
та за постигане на по-го-
леми резултати в областта 
на опознаването и изслед- 
ванията на Луната. 

По време на мисията 

инфраструктура за по-до-
бро използване на индус-
триалния интернет, каза 
министърът, допълвайки, 
че в страната са изградени 
над 700 000 базови станции 
за 5G мрежата, приблизи-
телно два пъти повече от 
останалата част на света. 

Индустриалният интер-
нет се отнася до сближа-
ването на индустриалните 
системи чрез усъвършен-
ствани изчисления, анали-
зи, сензори и нови нива на 
свързаност. 

Лиу Дзиуън от Valin 
Xiangtan Iron and Steel раз-
каза, че в тяхната контрол-
на зала на цеха четирима 

техници управляват дис-
танционно с джойстици 
мостови кранове и наблю-
дават на голям екран ця-
лостните процесите.

Производството на авто-
мобили също се надграж-
да, използвайки 5G и ин-
дустриалния интернет. 

Жу Янфън, председател 
на „Дунфън“, един от голе-
мите производители на то-
варни автомобили със се-
далище в Ухан, обясни, че 
въвеждането на 5G и ин-
дустриалния интернет е по-
могнало на компанията да 
съкрати целия си цикъл на 
разработване на продукти 
от 36 на 24 месеца. 

итай наскоро 
официално пус-
на онлайн плат-
форма за обмен 
на информация 
и данни при из-

следване на космоса в бли-
зост до Земята, съобщи 
Китайската академия на 
науките. 

Проектът „Научна и 
експериментална систе-
ма в околоземния Кос-
мос“ се реализира под ръ-
ководството на Институ-
та за аерокосмическа ин-
формация на ANC. 

Системата включва 
оригинални данни за око-
лоземното пространство, 
получени в резултат на 
различни научни експе-
рименти и анализи. Те об-
хващат различни области, 

включително биология, 
атмосферни науки, елек-
тромагнетизъм и радио-
метрия.

В момента потребите-
лите на платформата имат 
достъп до оригиналните 
данни, събрани през годи-
ните 2018 – 2019-а. Шест 
сложни научни експери-
мента, предназначени да 
наблюдават атмосферата в 
различни региони на пла-
тото Цинхай-Тибет, симу-
лират падането на мете-
орити, озвучават околна-
та среда по време на гео-
магнитни бури.

Платформата предлага 
на изследователи от раз-
лични части на света услу-
ги, за да се улесни изтег-
лянето на търсената от тях 
необходима информация.

Платформа за обмен  
на данни за изследване  
в близост до Земята

на изследователската сон-
да „Чан‘ъ-5“ Китай коор-
динира и си сътрудничи с 
няколко страни по света 
и международни органи-
зации в областта на про-
следяването и контрола 
на космоса, включително 
Европейската космическа 
агенция, Аржентина, На-
мибия и Пакистан, доба-
ви заместник-ръководите-
лят на ведомството.

Китай и Русия ще заси-
лят сътрудничеството в са-
телитната навигация и из-
следванията на дълбокия 
космос, съобщи Радио Ки-
тай за чужбина. В публи-
куваното неотдавна съв-
местно комюнике от 25-ата  
редовна среща между ки-
тайския и руския премиер 
Ли Къцян и Михаил Миш-
устин се посочва, че двете 

страни ще разширят дъл-
госрочното си сътрудни-
чество в областта на спът-
никовата навигация и ще 
работят заедно по изграж-
дането на международна 
изследователска станция 
на Луната. Руският преми-
ер Михаил Мишустин поз-
драви Китай за успешна-
та мисия на лунната сон-
да „Чан‘ъ-5“ и заяви, че 
това е важно постижение 
на китайската космическа 
програма и чe Москва же-
лае да ускори напредъка 
на космическото сътруд-
ничество с Пекин. 

В тази връзка Хуа Чу-
нин каза, че програмата за 
изследване на Луната при-
влича голямо внимание по 
света и Китай е бил поз-
дравен от много страни, за 
което е благодарен.

Построеният в град Дунхуан, провинция 
Гансу, модел на лунна база вече може да се 
посещава от туристи

Донесените от Сондата „Чен‘ъ-5“ проби от 
почвата на Луната бяха предадени на Китайската 

академия на науките за изследвания и анализи
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итай ще подо-
брява услуги-
те в държава-
та и общество-
то чрез горещи-
те линии за об-

ществени услуги, предаде 
агенция Синхуа. Ще се по-
добряват ефективността и 
потенциалът на общест-
вените услуги за бизнеса 
и физическите лица и ще 
се въвежда единна регис-
трация собствеността вър-
ху движимо имущество, за 
да се помогне на защите-
ния бизнес, изтъкна аген-
цията. Това решение е взе-
то на заседание на Държав-
ния съвет на КНР, ръково-
дено от министър-предсе-
дателя Ли Къцян. 

Горещите линии за об-
ществени услуги ще са на-
сочени директно към биз-
неса и обществото и ще 
служат като важен канал 
за докладване на проблеми, 
отправяне на предложения, 
улесняване на вземането на 
решения от правителство-
то и подпомагане решава-
нето на проблемите с об-
ществените услуги. 

През последните години 
горещите линии започнаха 

да дават положителен при-
нос за решаването на на-
лежащите проблеми на 
бизнеса и хората, напом-
ня Синхуа.

Участниците в заседа-
нието са решили, че в бъ-
деще поради големия брой 
горещи линии за предоста-
вяне на обществени услуги 
и неудобството от достъпа 
до услуги горещите линии 
ще бъдат оптимизирани в 
съответствие с изисквания-
та за задълбочаване на ре-
формата. Ще се намали ад-
министративният персонал 
и ще се предоставят повече 

права на по-нископоставе-
ните органи на властта.

Както бе отбелязано 
от участниците в срещата, 
местните власти, особено 
правителствата на град-
ските квартали и окръзи, 
трябва да изпълняват свои-
те подходящи отговорности 
за осигуряване на горещи 
линии за предоставяне на 
обществени услуги на фи-
зически и юридически ли-
ца, които не са свързани с 
извънредни ситуации.

Горещите линии за пре-
доставяне на услуги на 
местните власти и горещи- 

те линии на съответните 
отдели на Държавния съ-
вет на Китайската народ-
на република, които полу-
чават обаждания на мест-
но ниво, трябва, ако е въз-
можно, да бъдат намалени 
до един телефонен номер 
за удобство на граждани-
те, представляващ услуга 
„на едно гише“, се посоч-
ва в информацията за засе-
данието на Държавния съ-
вет. „Що се отнася до го-
рещата линия и управле-
нието на случаите, трябва 
да се възприемат многосте-
пенни, фокусирани подхо-
ди и да се определят под-
ходящи отговорности, ка-
то се обърне особено вни-
мание на населените мес-
та на ниво град и окръг“, 
обяснил Ли Къцян.

По време на заседание-
то е решено, че от 1 яну-
ари 2021 г. в цялата стра-
на ще бъде въведена един-
на регистрация на залога 
на движимо имущество и 
юридическо право, за да се 
подобри допълнително биз-
нес средата и да се помог-
не на финансовия сектор 
за подобряване на нивото 
на обслужване на реалния 

сектор на икономиката, 
по-специално микропред-
приятията, малкия и сред-
ния бизнес.

През последните години 
в някои провинции и градо-
ве под централна юрисдик-
ция се провеждат пилотни 
програми за единична ре-
гистрация на залог върху 
движимо имущество и пра-
во на собственост, за да се 
помогне на бизнеса с оси-
гурено финансиране. 

Единната система за ре-
гистрация позволява на фи-
нансовите институции да 
получат пълна представа 
за движимото имущество и 
информация за правото на 
собственост, което помага 
да се увеличи готовността 
на финансовите институ-
ции да предоставят обез-
печение на предприятията.

Заседанието е одобрило 
и изменения на проекта за 
регламент на управлението 
на регистрацията на тър-
говски наименования, за 
да се финализират основ-
ните правила и да се въве-
де система за подаване на 
документи за използване 
на фирмени имена.

К

Подобрява се дейността на горещите 
линии за обществени услуги

еотдавна по-
следните бедни 
семейства от 
три малцинства 
във Вътрешна 
Монголия офи-

циално получиха статут на 
избавили се от бедността. 

Етносите даур, евенки 
и орочен живеят в района 
Хулунбер, Вътрешна Мон-
голия, и са три сравнител-
но немногобройни етниче-
ски групи. 

Даур са около 80 хиля-
ди души, евенките около 
20 хиляди, а орочен малко 
над 2000. Районът, в който 
живеят, се характеризира 
с неблагоприятни природ-
ни условия и слабо разви-
та инфраструктура. 

Според официални дан-
ни през 2014 г. крайно бе-
дните от трите етноса са 
били общо 10 281.

Местните власти обръ-
щат голямо внимание на 
положението на тези хора 
и поставят задачата за изба-
вянето на етносите от бед-
ност на първо място в ра-
ботата си. Концентрирани 
бяха усилия и финансова 
помощ за изграждане на 
инфраструктура и развитие 
на образованието, общест-
веното здраве и култура. 

Н

К

Три малцинства във 
Вътрешна Монголия се 
избавиха от бедността

Благодарение на предпри-
етите мерки като пресел-
ване, създаване на индус-
трии и осигуряване на со-
циални помощи етнически-
те групи реализираха го-
леми промени в живота и 
производството. 

Номадските племена на 
евенките слязоха от пла-
нините в равнинните об-
ласти и се присъедини-
ха към съвременното об-
щество. Хората от оро-
чен развиват традиционен  
етнотуризъм и зелен начин 
на живот, а даурите активно 
участват в икономически-
те дейности, използвайки 
уменията и опита си в тради- 

ционната търговия.
Миналата 2020 година,  

в Китай бе последната и ре-
шителна година в борбата 
с бедността. За да се запа-
зи добрата тенденция в раз-
витието на малцинствата, 
местните власти на различ-
ни нива планират да разви-
ват специфични промишле-
ности, като производство 
на народни носии, туризъм 
с етнически елементи, тра-
диционно занаятчийство, 
отглеждане на билки и про-
изводство на лекарства с 
цел местните малцинства 
да развиват свои дейности  
и поминък.

итайското пра-
вителство пуб-
ликува доку-
мент, целящ да 
се помогне на 
възрастните да 

се адаптират по-добре към 
все по-дигитализиращото 
се общество, съобщи Радио 
Китай за чужбина. Прави-
телството обеща да реши 
най-належащите пробле-
ми, пред които са изправе-
ни хората на възраст в еже-
дневието, като използване-
то на транспорта и достъпа 
до здравни грижи. В отго-
вор на това на много об-
ществени места в страна-
та, като жп гари и болни-
ци, бяха отделени специал-
ни места, където се пред-
лага помощ за тях.  Дирек-
торът на отдела за хората 

на възраст към Държавна-
та комисия по здравеопаз-
ване Уан Дзъли предложи 
на обществените места да 
има гишета за обслужва-
не на възрастните, а тър-
говците на дребно да при-
емат плащания в брой и с 
банкови карти. 

Хората на възраст в Ки-
тай през 2019 г. са били над 
253 милиона. Много от тях 
се опитват да се адаптират 
към бързо трансформира-
щото се с дигитализация-
та общество. Проблемът се 
засили рязко по време на 
епидемията от COVID-19, 
когато се появи изискване-
то за показване на здравен 
дигитален код при влиза-
нето на обществени места.

Образоват възрастните 
как да ползват 
дигиталните технологии

Новият облик на село  
във Вътрешна Монголия
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лагоденствие за 
всички е невъз-
можно, ако не 
са здрави. Като 
най-гъстонасе- 
лената страна в 

света, Китай винаги е по-
ставял здравето на хората 
на първо място в своя по-
литически дневен ред.

Централният коми-
тет на Китайската кому-
нистическа партия наско-
ро публикува подробнос-
ти относно предложенията 
за 14-ия петгодишен план 
(2021 – 2025), както и дъл-
госрочните цели до 2035 г., 
призовавайки да се насър-
чи изграждането на ини-
циативата „Здрав Китай“. 
През следващите пет го-
дини задълбочаването на 
здравната реформа ще е от 
важно значение, особено 
след един такъв критичен 
период като пандемията.

Какво постигна  
Китай през изминалите  

пет години?
 В предложенията се 

набляга на напредъка през 
изминалата 13-а петилетка, 
които включват изгражда-
нето на най-голямата в све-
та социалноосигурителна 
система. Над 1,35 милиар-
да жители на Китай са в 
обхвата на основната здрав-
на застраховка, като сте-
пента на здравно осигуря-
ване е над 95%.
 Средната продължи-

телност на живота на ки-
тайците се увеличи от 76,3 
години през 2015 г. до 77,3 
през 2019 г., т. е. с една го-
дина повече в сравнение с 
четири години по-рано.
 Майчината и детска 

смъртност намаляха.
 Постепенно се увели-

чава достъпът до здравни 
услуги в Китай, като разхо-
дите за здравни грижи на-
маляват ефективно.
 Делът на общите 

разходи за здравеопазва-
не в страната, поети от 

физически лица, е спаднал 
до 28,4% през 2019 г.

 От 2016 до 2020 г. пра- 
вителството е отделило 
141,5 млрд. юана от цен-
тралния бюджет за над 
8000 проекта в сферата на 
общественото здраве, на-
пример за изграждането 
на центрове за контрол и 
превенция на заболявани-
ята, което е с 23% повече 
в сравнение с 12-ата пети-
летка (2011 – 2015).
 Китай реагира ус-

пешно и при епидемиите 
от H1N1, H7N9 и ебола, а 
честотата на основните ин-
фекциозни заболявания бе 
намалена значително.

 Изправена пред непо-
знатия досега на света ви-
рус COVID-19, Китай също 
ограничи разпространение-
то му с ефективни мерки.

Какво предстои?
От предложенията се 

вижда, че основното съ-
държание на 14-ия петго-
дишен план за здравния 
сектор не се е променило 
в сравнение с предишния и 
все още се фокусира върху 
„Здрав Китай“ и здравна-
та система. Целите обаче 
са претърпели някои фун-
даментални промени – от 

предишните за „насърчава-
не“ към „всеобхватно попу-
ляризиране“ и от „въвеж-
дане“ към „подобряване“.

Според правителствени 
служители изграждането 
на силна система за об-
ществено здравеопазване, 
развитието на традицион-
ната китайска медицина, 
подобряването на система-
та за здравни услуги за въз-
растните са сред основни-
те области, върху които се 
фокусират целите за здрав-
ния сектор през следващи-
те пет години.

В предложенията се по-
сочва, че Китай ще даде 
приоритет на защитата на 
здравето, ще отдаде пре-
димство на превенцията и 
ще създаде стабилна нацио-
нална мрежа за обществе-
ното здравеопазване, за да 
се осигурят на хората ця-
лостни здравни услуги.

Борбата с COVID-19 по-
каза, че китайските систе-
ми за обществено здравео-
пазване, за медицинско об-
служване, за безопасност в 
сферата на здравеопазва-
нето, за снабдяване с ле-
карства и за предотвратя-
ване и контрол на епиде-
мии, както и за управление 
на извънредни ситуации, в 

основни линии са ефектив-
ни, но съществуват и някои 
слаби места.

Ю Сюедзюн, замест-
ник-ръководител на Дър-
жавната комисия по здра-
веопазване, каза пред 
CGTN, че през следващи-
те пет години Китай ще се 
стреми към по-прецизна и 
ефективна превенция, ка-
то същевременно ще обър-
не внимание на недостатъ-
ците, вратичките и слабо-
стите заедно със съответ-
ните ведомства, следвай-
ки посоката и изисквания-
та на централните власти 
за реформата. Той каза, че 
трябва да се положат пове-
че усилия за подобряване 
на институциите, изяснява-
не на функциите, засилване 
на мониторинга и ранното 
предупреждение и по-добра 
компетентност на съответ-
ния персонал.

Предложенията набля-
гат и на важната роля на 
традиционната китайска 
медицина в цялостното из-
граждане на „Здрав Китай“, 
като се посочва, че трябва 
да се отдаде еднакво зна-
чение на традиционната и 
западната медицини.

През 13-ата петилет-
ка Китай издаде насоки 

за иновативното развитие 
на китайската медицина и 
проведе национална кон-
ференция специално по то-
зи повод.

Мао Цюн‘ан, ръководи-
тел на отдела за планира-
не към Държавната коми-
сия по здравеопазване, ка-
за, че развитието на тради-
ционната китайска медици-
на заема важно място как-
то в 13-ия, така и в 14-ия 
петгодишен план. „Тя ще 
навлезе във фаза на бързо 
развитие през следващите 
пет години и ще се радва 
на златни времена“, отбе-
ляза той.

Традиционната ки-
тайска медицина е не само 
жизненоважна, но и има 
редица предимства в здрав-
ния сектор на Китай. Спо-
ред Мао Цюн‘ан тя е била 
полезна както за профилак-
тиката, така и в лечението 
на заразените с COVID-19. 
Освен това са разработени 
редица базирани на нея ле-
карства.

Към края на 2019 г. 254 
милиона са били хората 
на възраст над 60 години 
в Китай, което представля-
ва около 18% от население-
то на страната. Прогнозите 
са броят им да се увеличи 
до 300 милиона за пет го-
дини, отбелязвайки демо-
графски преход от умерено 
към застаряващо общество.

Експертите признават, 
че за настоящата система 
за здравни грижи за въз-
растните това е предизви-
кателство, защото трябва 
да задоволи все по-разно-
образните и многостепен-
ни нужди на застаряващо-
то общество.

В предложенията на 
ККП се подчертава, че гри-
жите за възрастните тряб-
ва да бъдат интегрирани 
с медицинските и фитнес 
грижи. В тях се отбеляз-
ва, че тази система ще бъ-
де усъвършенствана с ин-
телигентни нововъведения.

здраве

Изграждане на инициативата „Здрав Китай“

На чашка кафе с традиционни китайски билки
ервените плод-
чета годжи бери 
се сваряват ле-
ко, след което се 
смесват с пряс-
но мляко и ка-

фе. Напитката се аранжи-
ра с няколко сушени годжи 
берита и се продава като 
„лате с годжи бери“.

Това е продукт на едно 
кафене в източната част на 
Пекин. То се казва „Джъма 
дзиенкан“. Освен лате с го-
джи бери там се предлага и 
американо с глог и порто-
калови кори, капучино с ос-
мантус и боб адзуки, както 
и кафе с глог и рози. Тези 
иновативни продукти с тра-
диционни китайски билки 
привличат много клиенти.

Мениджърът на кафе- 

нето Ю Жуейсюен заяви, че 
в наши дни младежите об-
ръщат по-голямо внимание 
на здравословния начин на 
живот, но заради голямото 
напрежение на работното 
място и някои вредни нави-
ци обикновено не се чувст-
ват напълно здрави. „Да се 

грижиш за здравето си дори 
когато се чувстваш добре, 
е начин да намалиш ри-
ска от заболявания“, казва 
тя. Нейното кафене е плат-
форма, която има за цел 
да накара младите хора да 
обърнат внимание на бил-
ките, здравословните храни 

Б

Ч
и напитки, комбинирани с 
любимото им кафе.

Билковото кафене е но-
вовъведение на традицион-
ната верига китайски ап-
теки „Тунжентан“, които 
са с над 350-годишна исто-
рия. При приготвянето на 
всяка чаша кафе се след-
ват традициите на стари-
те билкари. 

От избора на кафето и 
билките до техниките за 
приготвяне - в целия про-
цес се обръща внимание 
на хранителните стойности 
на напитката. Например 
фруктозата е заменена с 
липов мед на „Тунжънтан“. 
В същото време кафенето 
на всеки 15 дни предлага 
от три до пет нови проду-
кта, следвайки промените 

във всеки от 24-те сезона 
в традиционния китайски 
календар.

Старшият диетолог на 
кафенето Лиу Уей казва, че 
според традиционната ки-
тайска медицина цветове-
те на розата тонизират чер-
ния дроб през есента. Зато-
ва през този сезон те пред-
лагат лате с рози и билката 
дяволска уста, както и ка-
фе с рози и глог. 

Но не всички билки е 
подходящо да се комбини-
рат с кафе, затова дието-
лозите се съобразяват със 
списък на Държавната ко-
мисия по здравеопазване, 
който включва 110 лечебни 
средства, например корени 
на лилия, бели китайски гъ-
би и луохангуо.
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съвремие

Бащата на мостовете в Шанхай

рябваше да пъ-
туваме от Улан 
Батор до Пекин 
през пустинята 
Гоби – близо 
1400 км. След 

проучване избрахме най-ев-
тиния начин за пътуване с 
влак и автобус със спални 
легла за 47 евро. Разбира 
се, има и директни меж-
дународни влакове, но те 
са по-скъпи и са нарядко.

И така след като разгле-
дахме Улан Батор, статуята 
на Чингис хан и национал-
ния парк „Горки Терелж“, 
се отправихме към жп га-
рата, за да тръгнем към За-
мин Ууд. Това е разстояние 
също като София – Варна 
със стандарта на БДЖ.

Пристигнахме в Замин 
Ууд рано сутринта в 8:00 ч. 
сутринта. Пътниците хук-
наха към такситата, за да 
пристигнат по-рано в Ър-
лиен, но ние не бързахме 
защото трябваше да хва-
нем спалния автобус за 
Пекин, чак в 17:30! След 
като стигнем вечерта в 
Пекин трябваше да продъл-
жим за Датон – това беше  
нашият план.

На площада ни чака-
ха автобуси и таксита за 

ека Хуанпу раз-
деля Шанхай на 
две части – за-
падната част е 
известна като 
Пуси, а източна-

та като Пудун.
През 80-те години на 

миналия век Пуси бе по-
добре развит в сравнение 
с източния си аналог зара-
ди по-удобния транспорт. 
За да отидат на работа в 
Пуси, жителите на Пудун 
трябваше да прекосяват ре-
ката с ферибот. „В онези 
години шанхайци казваха, 
че е по-добре да имаш лег-
ло в Пуси, отколкото къща 
в Пудун“, се казва в доку-
ментален филм на CCTV 
от 2018 г.

Но фериботът невина-
ги е безопасен транспорт. 
На 10 декември 1987 г. той 
бе спрян временно заради 
гъста мъгла. Когато трево-
гата бе вдигната, хората се 
втурнаха към пристанище-
то и в масовата надпревара 
кой да се качи загинаха 66 
души. Тогава жителите на 

Шанхай осъзнаха, че имат 
нужда от мост, за да решат 
този проблем.

„Това бе мечта на три 
поколения инженери“, раз-
казва Лин Юенпей, дизай-
нер на повечето мостове 
на река Хуанпу. „Още си 
спомням онези старши ин-
женери, учили в Америка, 
но не успели да реализират 
тази мечта.“

Инженерите били из-
правени пред три основни 

проблема. На първо мяс-
то било разстоянието меж-
ду двата бряга. Ширината 
на реката е стотици метри, 
а мостът трябвало да бъде 
дълъг поне 400 м. Никой в 
града не бил строил толко-
ва дълъг мост преди.

Вторият проблем били 
технологиите. За постро-
яването на висящ мост са 
необходими здрави въжета. 
Но в онези години мест-
но произведените не били 

достатъчно твърди за по-
строяването на безопасен 
мост.

Последната пречка би-
ла меката почва по брего-
вете на реката. Имало опа-
сения, че земята не е дос-
татъчно стабилна, за да се 
изгради мост.

Според местни докла-
ди Лин Юенпей започва 
с малки проекти на други 
места през 1985 г., търсей-
ки решение, и през 1987 г.  

открива такова. Неговият 
план побеждава този на 
японски и канадски ин-
женери. „Казах на кмета, 
че съм 80% сигурен в моя 
план и ще платя със 120% 
упорит труд за останалите 
20% риск“, разказва Лин.

423-метровият мост, 
който той проектира, се-
га се казва Нанпу и става 
водещ в много отношения 
за Китай в онези години.

С бързото развитие на 
Пудун се появява нужда-
та от повече мостове и 
Лин Юенпей продължа-
ва да проектира и строи. 
602-метровият мост Янпу 
счупи много световни ре-
корди. Той бе най-дългият 
висящ мост в света през 
онези години. 

„Ние наистина свър-
шихме страхотна работа 
в дизайна и конструкция-
та. В момента Китай е во-
дещ в света по отношение 
на технологиите за вися-
щи мостове“, казва Лин във 
видео след завършването  
на моста.

Р
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Попътни вълнения: От Улан Батор 
до Пекин през пустинята Гоби

Електронната поща на в. „Китай днес“ ни достави любопитен материал – множе-
ство снимки с коментар на нашия сънародник Цветан Димитров. Материалът бе за 
пътуването му от Улан Батор, столицата на Монголия, до милионния Пекин – и то не 
със самолет или влак, а на четири колела през страховитата пустиня Гоби! Авторът 
на снимките и текста е доста пестелив за себе си и освен името и това, че е редовен 
читател на в. „Китай днес“, Цветан Димитров не споделя нищо повече. От снимката 
му ни гледа мъж вече не първа младост, по всяка вероятност от хилядната армия на 
наши специалисти на работа в чужбина, който говори руски и английски. Що се отнася 
до пътя до Пекин, то това сигурно е една туристическа прищявка на нашия сънарод-
ник, защото не пътува сам, а с жена си. Познахме ли? Може би. И така - 1400 км през 
пустинята, както твърди Димитров.

застрахователна такса. 
Накрая попълнихме 

имиграционна карта на 
монголската митница и 
продължихме към Китай!

Китайският КПП е в 
Ърлиен – град в провин-
ция Вътрешна Монголия 
на Китай. Още по сградата 
си личи, че влизаме в ог-
ромна и мощна държава! 
Минахме на скенер с бага-
жа си и след като ни сни-
маха и взеха отпечатъци, 
ни пуснаха в КНР! 

Още по сградата на КПП Ърлиен си личи,  
че влизаме в огромна и мощна държава

На гарата в Улан Батор. 
Баяртай и баярлалаа! 
(благодаря и довиждане) 
на нашите приятели

В спалния автобус  
се чувствахме като  
пет пари в кесия!

CHINA! Ясно беше, че оти-
ваме в страната на чая.

След време стигнахме 
до странния КПП в суро-
вата пустиня Гоби, който 
не работеше в неделя и по 
празниците! Иначе рабо-
ти от 8:30 до 18:00 часа! 
Може да се премине само 
на колела: с автобус, влак, 
колело или такси. Цената 
за място в кола е 10 000 
монголски тургика или 30 
юана (към 5 щатски дола-
ра – б. р.). Е, ние се спа-
зарихме за 16 000 турги-
ка за двамата, защото не 
бързахме.

Изненадващо нашата 
кола спря пред една дъл-
га колона от джипове и 

трябваше да се прехвърлим 
в бял руски джип. След час 
на припек чакане колоната 
леко потегли и спря отново. 
На два пъти ни спираха да 
искат пари за санитарна и 

Ерлиан е нов хубав град 
в пустинята Гоби, но не се 
срещат много хора. Пече 
сега, а после като задуха, се 
вдигна ситен пясък, който 
лети и прониква навсякъде 

и тогава всичко живо се 
крие. Абе, град насред пус-
тинята Гоби!

Как да е намерихме так-
си, което ни стовари точно 
пред автогарата за спални 
автобуси до Пекин. 

В чакалнята за автобу-
сите за Пекин има безплат-
на топла вода за чай или 
купичка спагети. Билетът 
до Пекин е за 220 юана, но 
така и не разбрахме дали 
нашият автобус спира на 
автогарата за Датун. 

Най-накрая се настаних-
ме удобно в автобуса, който 
ни возеше меко със 100 км 
в час по магистралата във 
Вътрешна Монголия. Ве-
черта спряхме в един ма-
лък оазис да хапнем и за 
25 юана можеше да си си-
пем колкото искаме.

Пристигнахме в Пекин 
посред нощ. Слязох от ав-
тобуса и излязох на ули-
цата. Къде сме? Кой да ти 
каже? Щяхме да минем 
през много перипетии, но 
накрая да стигнем благо-
получно до нашата авто-
гара за Датун. 

Така завърши пътува-
нето ни от Улан Батор до 
Пекин и нашият първи ден 
в Китай.
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Култура

олко време сред-
но през 2020 г. 
са прекарали ки-
тайските потре-
бители на интер-
нет в преглеж-

дане на кратки видеокли-
пове? От неотдавнашен 
доклад на Асоциацията  
на производителите на ау-
дио-визуални програми 
мнозинството от хората в 
Поднебесната са „убивали 
времето“ си с гледане на 
кратки видеа, като то до-
ри е надминало прекарано-
то в чатене. От друга стра-
на, кратките видеоклипове 
имат най-висок процент на 
използване от потребите-
лите – 87%, а броят на по-
следните е достигнал 818 
милиона.

По този начин кратки 
видеа са се превърнали в 
най-големия източник на 

К

Кратките видеоклипове с лъвския 
пай в интернет през 2020 г.

привличане на потребите-
ли, трафик и съдържание 
в китайската интернет ин-
дустрия през отминалата 
година.

Големите интернет ком-
пании също са продължили 
да увеличават инвестициите 
си в кратки видеоклипове, 

като сумите са били ас-
трономически и подсказ-
ват, че това забавление 
ще бъде основна арена на 
конкуренция и през 2021 г.  
Кратките видеоклипове за-
ливат практически всички 
социални медии и това е 
обяснимо, все пак никой не 

Страницата подготви 
красимира ИВАнОВА

а 1 декември 
2020 г. със спе-
циална церемо-
ния, организи-
рана съвмест-
но от Държав-

ното управление за защита 
на културното наследство 
и кметството на Пекин, 
бронзовата статуя на кон-
ска глава бе върната в хра-
ма Джъндзюе в Юенми-
нюен. Това бе първата из-
чезнала в чужбина култур-
на реликва, завърнала се в 
стария Летен дворец. С це-
ремонията бе открита и из-
ложба под мотото „Завръ-
щането на бронзовата кон-
ска глава в Юенминюен – 
мечтата на изминалите сто 
години“.

Тя се организира съв-
местно от Държавното 
управление за защита на 
културното наследство, уп-
равата на Пекин, Пекин-
ското бюро за културно 
наследство, Комитета на 
ККП и управлението на 
пекинския район Хайдиен. 
Лайтмотив на изложбата е 
завръщането на културна-
та ценност в родината. Тя 
е разделена на три части, 
посветени на историята на 
Юенминюен и бронзовата 
конска глава. Изложбата е с 
площ от 1172 кв. м и пред-
ставя около 100 експоната.

Бронзовата статуя на кон-
ската глава в Юенминюен 

е част от фонтана с 12-те  
зодиакални знака от ки-
тайския календар, който се 
е намирал пред комплекс 
от сгради в западен стил в 
градината Чанчун през ди-
настия Цин. През 1860 г.  
британски и френски вой-
ски нахлуват в Пекин, 
разграбват и опожаряват 
Юенминюен. Тогава глави-
те на 12-те животни от ки-
тайския зодиак са изнесени 
някъде в чужбина, вклю-
чително и конската глава.

Бронзовата статуя на 
конската глава е проекти-
рана от италианеца Джузе-
пе Кастеляно, който е бил 
художник в императорския 
двор по време на импера-
торите Канси, Юнджън и 
Циенлун от династия Цин. 
Тя съчетава източни и за-
падни елементи и е изра-
ботена от придворни май-
стори по време на импера-
тор Циенлун. Конската гла-
ва е направена от червена 
мед и е излята по специ-
ална технология. Главата 
на коня изглежда толкова 
реалистична, че може да 
се различи всеки косъм от 
гривата. Въпреки години-
те си статуята не е ръждя-
сала, което е знак за висо-
кото ниво на майсторство. 
Тя е изключително ценно 
за Китай произведение на 
изкуството.

През август 2007 г. Дър- 

Н

Бронзовата 
конска глава 
се завърна в 
Юенминюен

иска да гледа нещо прека-
лено дълго.

Привличането на автори 
на видеа зависи не само от 
парите, но и от атмосфера-
та в платформата, където 
хората споделят клипове. 
Чън Жуей, главен изпъл-
нителен директор на сайта 
Bilibili, заяви в интервю не-
отдавна, че „не се притес-
няваме за парите, можете 
да се съсредоточите върху 
по-задълбочено, по-специа-
лизирано и по-информира-
но съдържание“. 

Всички тези платфор-
ми насърчават автори-
те на клипове да разказ-
ват историите си накрат-
ко, но с по-иновативен 
подход. Много от тях съз-
дадоха и специален фонд 
за по-високо заплащане, 
за да задържат най-лоял-
ните си потребители и  

привлекат нови творби.
В допълнение към тра-

диционните видеосайто-
ве много социални мрежи 
като „Уичат“ (WeChat) съ-
що пуснаха свои собствени 
платформи, за да насърчат 
потребителите си да сни-
мат кратки клипове. Та-
ка например социалната 
платформа за жени „Малка 
червена книжка“ (Сяохун-
шу) въведе практика, коя-
то предоставя на автори-
те възможност да „тран-
сформират текстовото съ-
държание във видео с едно 
кликване“, въпреки че ви-
деото не бе основният биз-
нес в началото за подобни 
платформи.

По всичко личи, че и 
през 2021 г. при кратките 
видеа ще бъде горещо и те 
ще бъдат обект на силна 
конкуренция.

жавното управление за за-
щита на културното наслед-
ство съобщи, че настоява 
незабавно да бъде спрян 
публичният търг на аук-
ционната къща „Сотбис“ 
в Хонконг, където предсто-
еше да бъде пусната брон-
зовата статуя на конската 
глава от Юенминюен. Ка-
то знак за доброто намере-
ние да насърчи връщане-
то на културната ценност 
хонконгският клон на „Сот-
бис“ оказа активна подкре-
па на съответното ведом-
ство от континенталната 
част на Китай. 

През септември Стен-
ли Хо чува тази новина, 
демонстрира своето родо-
любие и щедро предоста-
вя средства за спасяване-
то на изгубените културни 
реликви и завръщането на 
конската глава след стоти-
ци години забвение в чуж-
бина. През ноември 2019 г. 
той решава да дари офици-
ално статуята на Управле-
нието, което на 1 декем-
ври 2020 г. я предаде на 

управата на Юенминюен.
На специално организи-

раната по този повод цере-
мония секретарят на Пар-
тийния комитет и ръково-
дител на Държавното упра-
вление за защита на кул-
турното наследство Лиу 
Юджу заяви, че завръща-
нето на конската глава обе-
динява великите сили на 
партията, правителството 
и сънародниците от Хон-
конг и Макао. Това отгова-
ря на дългогодишните оч-
аквания на китайския на-
род и показва, че „култур-
ните ценности ще бъдат за-
губени, ако нацията е сла-
ба“. „Културата ще процъф-
тява единствено ако дър-
жавата е мощна“, каза той. 
Това също е един успешен 
пример за връщането на 
изгубените културни цен-
ности на оригиналните им 
места. Членът на Постоян-
ния комитет на Пекинския 
партиен комитет Ду Фей-
дзин посочи, че китайска-
та столица разполага с го-
лямо количество културни 

ценности, които имат из-
ключителна стойност за из-
следователите. 

„От голямо значение е 
да се изгради система за 
защита на културното на-
следство с характеристи-
ките на столицата, да се 
наблегне на проучвания-
та в тази сфера и на безо-
пасността, за да може ця-
лото общество да опознае 
отблизо историята и значе-
нието им за нацията“, каза 
Ду Фейдзин. Тази излож-
ба е посветена на завръ-
щането на конската гла-
ва в Юенминюен, разкри-
ва скрити културни кодо-
ве, фокусира се върху исто-
рията и оставя културните 
ценности „да говорят“ са-
ми. По този начин се на-
помня на хората да не за-
бравят големите промени 
в историята, да видят сле-
дите на времето, да пазят 
културните си корени, да 
се обединят и да се гордеят  
със своята нация.
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Гаврил ГАВРИЛОВ

Една от големите надежди на китайския снукър Жоу Юелонг  
за втори път направи гросмайсторски брейк от 147 точки

Ж

Ф

оу Юелонг ре-
ализира вто-
рия в карие-
рата си макси-
мален брейк 
от 147 точки 

по време на двубой (4:1 над 
Питър Лайнс) от Открито-
то първенство на Шотлан-
дия по снукър. Предишният 
максимум на Жоу беше на-
правен по време на Откри-
тото първенство на Индия 
през 2019 година, като об-
що в историята на джентъл-
менския спорт това е 164-и  
такъв брейк и седми този 
сезон.

Звездният път на по-
редната китайска надежда 
в снукъра започва с уайл-
дкарт в кръгове на профе-
сионални турнири, а през 
2013 година печели Светов-
ното първенство за аматьо-
ри и влиза в тура. С една 
друга надежда на китайския 
снукър Ян Бингтао пече-
лят изненадващо отборната 
Световната купа, като вто-
ри тим от Китай, побеж-
давайки във финала сами-
те Джон Хигинс и Стивън 
Магуайър от Шотландия.

Според специалистите 
роденият на 24 януари 1998 
година Жоу Юелонг има 
голям потенциал да се на-
меси още по сериозно в све-
товния елит. Първата побе-
да като професионалист на 

родения в Шенду спортист 
идва още при опит номер 
едно, когато победи Алфи 
Бурден с 5:3 през 2014 го-
дина. Дебютът на Жоу Юе-
лонг на турнир извън Китай 
бе в откритото първенство 
на Обединеното кралство. 
Стартът при големите бе 
неуспешен – загуба с 1:6 от 
Джими Робъртсън в първия 
кръг. На Откритото пър-
венство на Китай младата 
надежда на снукъра спече-
ли първите два фрейма сре-
щу Дейвид Гилбърт. После 
опита на британеца си каза 
думата и той постига кра-
ен успех с 5:2. 

В дебютния си сезон 
при професионалистите 
Жоу Юелонг приключва 
на 75-а позиция, което бе 
отлично постижение. След 
това 17-годишният тийней-
джър беше избран да участ-
ва във финалите на Светов-
на купа 2015 заедно с 15-го-
дишния Ян Бингтао като 
част от китайския отбор 
„В“. На Китай беше разре-
шен втори отбор като до-
макин. Младежкият дует бе 
сочен като абсолютен аут-
сайдер, като за краен успех 
букмейкърите бяха опреде-
лили коефициент 50 към 1. 
На старта Ян и Жоу нока-
утираха сочения за фаво-
рит английски тим. Послед-
ваха победи над отборите 

ИФА потвър-
ди решението 
си новият ва-
риант на све-
товното клуб-
но първенство 

да се проведе в Китай. Над-
преварата ще се състои от 
17 юни до 4 юли 2021 го-
дина, а в нея за първи път 
участие ще вземат 24 от-
бора. Според информация, 
появила се в световни во-
дещи издания, победителят 
ще прибере 120 милиона 
долара.

„Това ще бъде първо-
то реално световно клуб-
но първенство, в което ще 
се конкурират най-добри-
те. Който обича футбола, 
ще очаква с нетърпение но-
вия турнир“, заяви прези-
дентът на ФИФА Джани 
Инфантино.

„Китай е доказал, че мо-
же да бъде домакин на го-
леми спортни форуми. В 
Пекин успешно се прове-
доха Олимпийските иг-
ри през 2008 година, дру-
ги големи градове стана-
ха домакини на световни и 

континентални първенства. 
В Китай голям брой ста-
диони отговарят на всич-
ки изисквания на ФИФА за 
провеждане на големи фут-
болни срещи. Не на послед-
но място зрителският ин-
терес към футбола в Китай 
расте”, аргументира свое-
то решение шефът на све-
товната футболна централа. 

В същото време ФИФА 
взе решение да премести 

Световното клубно първен-
ство от декември 2020 г. за 
февруари 2021 година. Ма-
човете остават в Катар и 
ще се проведат от 1-и до 
11-и февруари.

За последно в световно-
то клубно първенство, кое-
то се провежда от 2000-ата 
година в турнирен формат, 
ще вземат участие пър-
венците от Шампионска-
та лига на всеки от шестте 

континента, както и най-до-
брият отбор от страната-до-
макин. През 2019 година 
титлата стана притежание 
на английския Ливърпул, 
който на финала се наложи 
над бразилския Фламенго.

Причината за промяна-
та на датата е неспокойната 
обстановка, заради върлува-
щия коронавирус. От ФИФА  
не уточниха дали през фев-
руари фенове ще бъдат до-
пускани на трибуните, но 
още веднъж потвърдиха, 
че новият формат на све-
товното клубно първенство 
с 24 отбора ще се проведе 
през юни и юли 2021 годи-
на за първи път в Китай. 
От своя страна домакини-
те обявиха, че всички ста-
диони са напълно готови и 
очакват това ново предиз-
викателство. Все още не е 
ясно дали двубоите ще мо-
гат да бъдат наблюдавани 
на живо от любителите на 
футбола. Затова пък инте-
ресът от големите телевизи-
онни компании расте. 

ФИФА реши: Клубният Мондиал остава в Китай

на Австралия, Уелс и на 
финала Шотландия. Така 
тандемът Жоу Юелонг – 
Ян Бингтао прибра чек от  
200 000 щатски долара и се 
изкачи стремглаво в светов-
ната ранглиста. Победеният  
шотландски ас Стивън Ма-
гуайър прогнозира, че два-
мата китайски юноши са 
бъдещите световни шам-
пиони. 

Извоюването на Светов-
ната отборна купа отваря 
вратите на Жоу Юелонг и 
той печели квота да участ-
ва в турнира Шампион на 
шампионите. Там Жоу по-
беждава действащия тогава 
планетарен първенец Стю-
арт Бингам с 4:3 и стига 
до четвъртфиналите. След-
ват няколко сезона с про-
менлив успех, което е очак-
вано, като се има предвид 

убийствената конкуренция 
в световния снукър. Все пак 
ще се запомнят победите 
над Антъни Макгил, Марк 
Джойс, Кристофър Кеоган, 
Иън Прийс и Бен Ууластън 
и, разбира се, двата грос-
майсторски брейка от 147 
точки.

Междувременно бе тег-
лен жребият за “Мастърс” 
– най-престижният и ле-
гендарен турнир извън ран-
кинг системата, който ще 
се проведе между 10 и 17 
януари в “Александра па-
лас” в Лондон, като ще 
бъдат допускани и зрите-
ли. Тук „тежката артиле-
рия“ на китайския снукър 
ще бъде представена от Ян 
Бинтао, който ще има за 
съперник Нийл Робъртсън 
и Дин Дзюнхуей срещу Ро-
ни О’Съливан.

Жоу Юелонг отново направи 
гросмайсторски брейк от 147 точки

Втори максимум в кариерата  
на 22-годишен китаец

Президентът на ФИФА Джани Инфантино е категоричен, че Китай 
ще бъде домакин на световното футболно клубно първенство
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еотдавна меди-
ите съобщиха, 
че китайската 
компания POP 
MART, която е 
един от най-по-

пулярните в страната про-
изводители на т. нар. сле-
пи кутии, отново е вклю-
чена на фондовата борса в 
Хонконг, което предизви-
ка вниманието на обще-
ството. Наричат се „слепи 
кутии“(Blind box), защото 
потребителят не знае как-
во точно има вътре. В тях 
обикновено се крие една 
от серията кукли от ани-
мационни филми или ком-
пютърни игри, изработена 
от майстор дизайнер.

Въпреки че концепцията 
за „сляпа кутия“ се появи 
едва през последните годи-
ни, този модел съществува 
отдавна. В края на 90-те го-
дини на миналия век много 
ученици събираха картич-
ките от пакетите с хрупка-
ви бисквити. Те бяха с из-
ображения на 108-те герои 
от класическия китайски 

ъзрастните хора, 
които се женят 
повторно, често 
срещат нераз-
биране и проти-

вопоставяне от страна на 
своите деца и дори биват 
смятани за опортюнисти. 
Всеки четвъртък и събота 
над 300 души, надхвърли-
ли 60-те, посещават пекин-
ския парк Чанпухъ в тър-
сене на компания. 

Възрастните хора чес-
то не се нуждаят само от 
компания. Но сватосване-
то не е лесна работа. 

Преди да започнат връз-
ка, те трябва да помислят 
за доходи, собственост, 
завещание, семействата, 
здраве и други. Основен 

Н

В

К

„Слепите кутии“ отново 
са хит сред младежите

Втори шанс в любовта

КалейдосКоп

за 1 месец 2 лв.

за 3 месеца 6 лв.

за 6 месеца 12 лв.

за 12 месеца 24 лв.

Може да се абонирате  
във всички пощенски 
станции в страната и  
в редакцията на адрес:
софия, ул. позитано 20а 
тел.: 02/944 1026

Абонирайте се за 2021 г.
Каталожен № 381

Изложба на нематериални наследства и занаятчийско 
изкуство, Хайнан 
Занаятчии от етническата група ли тъкат брокати по време  
на наскоро откритата изложба на нематериални наследства  
и занаятчийско изкуство в музея Хайнан в Хайкоу,  
провинция Хайнан. 

Снимка Синхуа

роман от династия Сун 
„Крайречно царство“. За 
да съберат всички картич-
ки, учениците често спестя-
ваха от парите за закуска. 

В днешно време, за да 
съберат всички кукли, осо-
бено специалната „скрита“, 
младите понякога купуват 
целия стек от 12 пакета, а 
за подобна покупка е необ-
ходимо да се похарчат над 
хиляда юана. Често казват, 
че веднъж захласнеш ли се 

по „слепите кутии“, няма 
отказване и е неизбежно 
харченето на големи суми. 
Понякога се стига до аб-
сурдни ситуации. Медии-
те съобщиха за една двой-
ка от Пекин, която похар-
чила 200 000 юана, за да 
купи определена сляпа ку-
тия. Някои открито заяви-
ха, че това е лудост и не си 
заслужава такъв разход са-
мо, за да задоволиш любо-
питството си.

проблем, негативната на-
гласа на децата им. Често 
те се притесняват от на-
меренията на непознатите 
хора, които влизат в жи-
вота им.

С повишаването на 
броя на самотните въз-
растни хора все повече от 
тях искат да намерят под-
ходящ партньор и да се 
оженят отново. 

аменна плоча 
на повече от 
300 години, съ-
държаща разпо-
редби за опаз-
ване на окол-

ната среда в района, нас-
коро бе открита в северна-
та част на провинция Хъ-
бей, Североизточен Китай.

Тя е с височина 63 см 
и ширина 48 см, обрабо-
тена е преди 311 години 
по време на управление-
то на император Канси 
от династия Цин (1644 – 
1911), заявиха от местния 
институт за защита на кул- 

турните ценности.
Намереният надпис 

представлява списък с 
десетки наименования 
на близките места и из-
рично забранява увреж-
дането на дървета, изси-
чането и изгарянето им. 
Тези разпоредби са от-
носително всеобхватен 
закон за опазването на 
околната среда на мест-
но ниво и са от важно 
значение за изследване-
то на екологичната кул-
тура по онова време, ка-
за ръководителят на ин-
ститута Уан Уей.

Разпоредби за опазване 
на околната среда 
отпреди 300 години 

Посрещане на 
Нова година 
на ледената 
пързалка
Температурите в 
Пекин паднаха 
рязко последните 
дни преди 
Нова година 
и в парковете 
бяха открити 
много ледените 
пързалки за 
жителите на 
столицата.

Снимка Синхуа


